
با وجود ایجاد موج نگرانی نســبت به سلامت مواد غذایی در 
کشور، پیگیری های مکرر از ســازمان ملی استاندارد درباره 
موضوع گندم های آلوده به ســرب درنهایت به هیچ پاســخ 

روشنی ختم نشد.
به گزارش ایسنا، اخیرا اظهاراتی مبنی آلوده بودن بخشی از 
گندم وارداتی از روسیه به سرب بالا از سوی یک مقام رسمی 
سازمان غذا و دارو و همچنین یک فعال صنایع غذایی منتشر 
شده بود که خیلی زود از منبع منتشرکننده حذف شد، این 
در حالی است که این ماجرا ابهامات بسیاری دارد که نیازمند 

پاسخگویی شفاف دستگاه های مسئول است.
شفاف ســازی در این ماجرا از آن جا ضرورت بیشــتری پیدا 

می کند که در ماه های اخیر برگشــت خــوردن محصولات 
کشــاورزی صادرات ایران از کشورهای همســایه نیز افکار 
عمومی را نســبت به ســلامت محصولات غذایــی روزمره 
نگران کرده اســت. در این رابطه سازمان اســتاندارد به این 
پاسخ اکتفا کرد که محصولات کشــاورزی مشمول مقررات 
 استاندارد اجباری نیست و ســازمان ملی استاندارد نظارتی 

بر آن ها ندارد.
اولین اظهارنظر رسمی بعد از این ماجرا به سازمان غذا و دارو 
مربوط بود که بر اساس آن، از پنج کشتی حامل گندم وارداتی 
نمونه برداری شده و به آزمایشگاه های معاونت غذا و دارو در 
اهواز ارسال شده است؛ نمونه های دو کشتی مورد تائید بوده 

و ســه نمونه دیگر طبق آئین نامه برای آنالیز مجدد به ســه 
آزمایشگاه دیگر ارسال می شوند که یکی از آن ها آزمایشگاه 

مرجع سازمان غذا و دارو است.
همچنین سازمان ملی اســتاندارد طی نامه ای به مدیر غله و 
خدمات بازرگانی خوزستان، تایید کرده که این محموله از نظر 
کیفیت و سلامت مطابق با استانداردهای ملی ایران است. در 
این میان گمرک ایران نیز اعلام کرده که محموله های گندم 
وارداتی از روســیه را بر اســاس تائید سیستمی و مجوزهای 
صادره از سازمان های مربوطه مبنی بر تائید سلامت ترخیص 

کرده است.
اما این ماجرا هنوز مبهم اســت و مشــخص نیســت که اگر 

محموله ها مطابق اســتاندارد بوده چرا سازمان غذا و دارو در 
حال آنالیز مجدد آن هاست. اظهارنظر سازمان غذا و دارو مبنی 
بر بررسی مجدد محموله در کنار نامه تایید محموله و سپس 
بی پاسخ گذاشتن سوالات رسانه ها می تواند عملکرد سازمان 
ملی استاندارد به عنوان یکی از متولیان سلامت در کشور را زیر 
سوال ببرد. همچنین به نظر می رسد لازم است برای آرامش 
افکار عمومی، نتایج آزمایش این گندم ها از سوی استاندارد و 

سازمان غذا و دارو منتشر شود.
موضوع دیگر، اشــاره ســازمان غذا و دارو به ارجاع آزمایش 
به معاونت اهواز و همچنین نامه ســازمان ملی اســتاندارد 
به مدیــر غله و خدمات بازرگانی خوزســتان اســت. این در 

حالی اســت که طبق اعلام گمرک، واردات از روسیه از دریا 
و بنادر شــمالی انجام می شــود و ارتباطی با بنــادر جنوبی 
ندارد. بنابراین مشــخص نیســت که آیا محموله دیگری با 
 مبدا متفاوت موضوع بحث مســئولان اســت یا ماجرا چیز 

دیگری است.
در این شرایط پیگیری های مکرر از سازمان ملی استاندارد بعد 
از اظهارات ضد و نقیض مســئولان این سازمان، در نهایت به 

هیچ پاسخ روشنی ختم نشد.
گفتنی است در ۹ ماهه امسال، بیش  از  پنج میلیون تن واردات 
گندم صورت گرفته که سهم روسیه با ۱.۹ میلیون تن بیش 

از ۳۷ درصد است.

هر چند به نظر می رسد دولت و مجلس هنوز بر سر سرنوشت ارز ۴۲۰۰ تومانی در سال 
آینده به جمع بندی نرسیده اند اما معضلات اجرایی این ارز حتی در سال جاری نیز پایان 
ندارد. به گزارش ایسنا، دارو یکی از چند قلم کالای اساسی است که با گذشت حدود 
چهار سال، همچنان در فهرست دریافت کنندگان ارز ترجیحی قرار دارد. با وجود آنکه 
بسیاری از فعالان این صنعت در سال های گذشته بارها از روند تخصیص این ارز انتقاد 
کرده اند اما با توجه به ریسک افزایش قیمت تمام شده دارو برای مردم، هنوز راهکاری 
در این حوزه نهایی نشده است. حتی با وجود آنکه دولت در بودجه سال ۱۴۰۱، منابع 
ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کرد، باز هم تاکید شد که حمایت های مستقیم از دارو و گندم 
ادامه خواهد داشت. با این وجود اما به نظر می رسد حمایت های پیش بینی شده برای این 
حوزه، کفاف نیازهای سالانه کشور را نمی دهد، موضوعی که در نشست اخیر کمیسیون 
اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران نیز به آن اشاره شده است. در یازدهمین جلسه 

کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق تهران، رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی، گزارشی از نشست اخیر مسوولان این تشکل دارویی با معاون اول 
رئیس جمهوری، وزیر صمت و نمایندگانی از مجلس بیان کرد که به گفته وی، موضوع 
بحث و گفت وگوها در این جلسات، ضرورت نوسازی و بازسازی صنایع داروسازی در 
کشــور بود. محمد عبده زاده، با بیان اینکه پس از آغاز روند صعودی نرخ ارز در سال 
۱۳۹۷، امکان تامین و بازسازی تجهیزات و دستگاه های مورد نیاز در صنایع داروسازی 
کشور به پایین ترین حد ممکن رسید، گفت: شــرکت های دارویی در حالی ملزم به 
فروش دارو به نرخ ارز ترجیحی هستند که تجهیزات و ادوات تولیدی را باید به نرخ ارز 
نیمایی تامین کنند و این رویه، مشکلاتی را برای بنگاه های این صنعت ایجاد کرده است.

وی در همین رابطه با اشاره به جلســه چندی پیش اعضای هیات مدیره سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انســانی با معاون اول رئیس جمهوری، با بیان اینکه در این 

نشست، بر ضرورت نوسازی صنایع فعال داروسازی کشور تاکید شد، یادآوری کرد که 
مطالعات تحقیقی سندیکا در رابطه با چگونگی تامین نیازهای تجهیزاتی واحدهای 
تولیدی دارو در کشــور از حدود یک سال پیش آغاز شــد و تا پایان بهمن ماه امسال، 
پروپوزال سندیکا در این رابطه، نهایی و در اختیار معاون اول رئیس جمهوری قرار خواهد 
گرفت تا دستورالعمل اجرایی آن صادر شود. عبده زاده در بخش دیگری از سخنانش، به 
وضعیت تامین ارز دارو اشاره کرد و با این توضیح که از شهریورماه امسال، تخصیص ارز 
ترجیحی به دارو قطع شده است، گفت: طبق مصوبات قبلی، برای امسال به میزان ۲.۵ 
میلیارد دلار ارز ترجیحی برای تامین نیاز دارویی کشور تخصیص داده شده بود که این 
میزان تا شهریور ماه امسال، به اتمام رسید. به گفته این فعال صنعت دارو، میزان ارز مورد 
نیاز کشور برای تامین دارو، ۴ میلیارد دلار در سال است. رئیس هیات مدیره سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انســانی همچنین، از توافقات صــورت گرفته برای تامین 

نقدینگی شرکت های داروسازی کشور خبر داد و افزود: بر این اساس، مقرر شده است 
که دوره ساخت ماشین آلات برای صنایع داروسازی کشور ۲۶ ماهه شود. به گفته وی، 
این دستورالعمل از سوی بانک مرکزی به بانک های عامل ابلاغ شده است. عبده زاده 
همچنین در خصوص نحوه تامین ریالی ثبت سفارش های نیمایی نیز این توضیح را داد 
که در این رابطه پیشنهاد شد تا ۹۰ درصد زمان مبادله اسناد و ۱۰ درصد مابقی نیز زمان 
ثبت سفارش، مدنظر قرار گیرد که بانک مرکزی این راهکار را پذیرفته است و قرار شد 
تا از سوی این نهاد به بانک های عامل ابلاغ شود. وی همچنین در رابطه با راهکاری برای 
افزایش حد اعتباری شرکت های دارویی، گفت: در نشست با معاون اول رئیس جمهوری، 
این راهکار مطرح شد که با حفظ وثایق موجود، حد اعتباری شرکت های دارویی تا ۲ برابر 
افزایش یابد، که مورد پذیرش و قبول از سوی معاون اول قرار گرفت و مقرر شد تا بانک 

مرکزی دستورالعمل مربوط به آن را به بانک های عامل ابلاغ کند.

عضو انجمن موبایل از افزایش هفت درصدی نرخ 
ارز نیما و متناسب با آن قیمت انواع موبایل از ابتدای 
ســال تاکنون خبر داد و گفت: با توجه به افزایش 
تقاضا در پایان سال احتمالاً تا پایان سال به چهار تا 

پنج میلیون موبایل دیگر در کشور نیاز است.
حبیب الله اسدی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
روند تامین ارز هم در ســال جاری با ثبات بوده که 
به ثبات بازار هم کمک کرده اســت. در اصل علت 
تغییرات قیمــت در بازار خرده فروشــی، وضعیت 

تقاضاست و نرخ ارز آزاد ملاک محاسبه نیست.
وی با اشاره به افزایش تقاضا در پایان سال و احتمال 

افزایش قیمت در ماه بهمن و اسفندماه تصریح کرد: 
علاوه بر این اعمال قرنطینــه و تعطیلی در برخی 
کشــورها در پی شــیوع گونه امیکرون هم ممکن 
است در ماه های پیش رو باعث مشکلاتی در تامین 
کالا شود و روی قیمت تاثیر بگذارد. بنابراین به نظر 
می رسد این روزها بهترین زمان برای خرید تلفن 
همراه است. این در حالی اســت که مردم به دلیل 

شرایط سیاسی برای خرید دست نگه داشته اند.
عضو انجمن موبایــل در ادامه با بیــان این که در 
۹ ماهه امســال ۱۳ میلیون و ۳۸۰ هزار دســتگاه 
تلفن همراه وارد و ۱۳ میلیون و ۸۳۰ هزار دستگاه 

مصرف شده، اظهار کرد: احتمالا بخشی از مصرف 
مربوط به واردات سال گذشته بوده است. طی ماه 
گذشته نیز یک میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه موبایل 
به کشــور وارد و یک میلیون و ۴۰۰ هزار دستگاه 

فعال شده است.
اسدی با بیان اینکه از آذرماه ســال گذشته تا ماه 
مشــابه امســال ۱۹ میلیون و ۵۸۰ هزار دستگاه 
موبایل  وارد کشور شده تاکید کرد: از این تعداد ۱۸ 
میلیون و ۴۵۰ هزار دستگاه فعال شده است البته 
سال گذشته و امسال به دلیل کار و آموزش مجازی 

مصرف کشور افزایش پیدا کرده است.

بانک مورگان اســتنلی هــم مانند مؤسســه های دیگر 
پیش بینی کرد که قیمت نفت خام امســال به ۱۰۰ دلار 
در هر بشکه می رسد. به گزارش پایگاه خبری اویل پرایس، 
مورگان استنلی انتظار دارد قیمت نفت در نیمه دوم امسال 
به ۱۰۰ دلار برای هر بشکه برســد، این بانک آمریکایی 
به آخرین بانک بزرگ وال اســتریت تبدیل شد که بر این 
باور است قیمت نفت تا پایان سال ۲۰۲۲ سه رقمی شود. 

مورگان استنلی در یادداشتی اعلام کرد: بازار نفت به سمت 
»کمبود سه گانه« - ذخیره سازی کم، ظرفیت تولید مازاد 
پایین و ســرمایه گذاری ناکافی - پیش می رود. این بانک 
اکنون انتظار دارد قیمت نفت در سه ماه سوم و چهارم سال 
جاری میلادی به ۱۰۰ دلار برای هر بشکه برسد. در برآورد 
پیشین، این بانک قیمت نفت را در سه ماه سوم و چهارم 
۲۰۲۲ به ترتیب ۹۰ دلار برای هر بشــکه و ۸۷ دلار و ۵۰ 

سنت برای هر بشکه پیش بینی کرده بود. بازارهای کلیدی 
فرآورده های نفتی )بنزین، سوخت جت، و گازوئیل( همگی 
نشان دهنده گسترش شــدید شکاف، شرایط پیش بهین 
)بکواردیشــن - قیمت محموله های نقدی از قیمت های 
آتی آن بیشتر می شود( و کاهش بی سابقه ذخیره سازی 
است. تحلیلگران مورگان استنلی در یادداشتی نوشتند که 

هیچ یک از اینها نشانه ضعف بازار نیست.

در حالی که ۵ روز از بخشــنامه سازمان هواپیمایی 
کشوری به شرکت های هواپیمایی مبنی بر لغو مصوبه 
کف قیمت پرواز می گذرد، همچنان هیچ ایرلاینی 

اقدام به فروش بلیت زیر ۶۰۰ هزار تومان نمی کند.
به گزارش مهر، کاپیتان محمد محمدی بخش معاون 
وزیر راه و شهرسازی و رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشوری ۱۹ دی ماه ضمن حمایت تلویحی از مصوبه 
انجمن شرکت های هواپیمایی مبنی بر تعیین کف 
قیمت بلیت پروازهای داخلی، به ایرلاین هایی که این 

مصوبه را رعایت نکنند، هشدار »برخورد« داد.
رئیس ســازمان هواپیمایی گفته بود فروش بلیت 

هواپیما در نرخ های پایین ممنوع است. با این حال پس 
از انتقاداتی که رسانه ها مطرح کردند، میر اکبر رضوی 
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری ۲۸ دی ماه از 
ملغی شدن مصوبه انجمن شرکت های هواپیمایی در 

خصوص تعیین کف نرخی بلیت هواپیما خبر داد.
رضوی افزود: در روزهای اخیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی با ابلاغ صورتجلســه ای به شرکت های 
هواپیمایی با تعیین کف نرخی، حداقل قیمت فروش 
بلیت در پروازهای داخلــی را ۶۰۰ هزار تومان اعلام 
کرده بود. با توجه به مغایرت صورتجلسه فوق با آخرین 
مصوبه شورای عالی هواپیمایی کشوری مبنی بر حذف 

کف نرخی از قیمت بلیت هواپیما، سازمان هواپیمایی 
کشوری موضوع فوق را پیگیری و بر این اساس، انجمن 
شرکت های هواپیمایی با ارسال نامه خطاب به مدیران 
عامل شرکت های هواپیمایی مصوبه فوق را ملغی کرد.
اگرچه ۵ روز از اعلام سازمان هواپیمایی کشوری مبنی 
بر ابلاغ لغو صورتجلسه انجمن شرکت های هواپیمایی 
در خصوص تعیین کــف قیمت بلیــت پروازهای 
داخلــی می گذرد، امــا همچنان خبــری از اجرای 
دستورالعمل ســازمان هواپیمایی کشوری نیست و 
 تقریباً بلیت پروازهای داخلــی زیر ۶۰۰ هزار تومان 

نایاب است.

ابهام در ماجرای گندم های آلوده و سکوت استاندارد

ارز سالانه دارو در شهریور تمام شد!

موبایل امسال چقدر گران شد؟

انتظار مورگان استنلی از نفت ۱۰۰ دلاری

بی توجهی ایرلاین ها به بخشنامه لغو کف قیمت بلیت هواپیما
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رئیس سازمان توسعه تجارت:

افزایش تحرک  بازار  مسکن

سقف معافیت مالیاتی 
خانه های لوکس

 مشخص شد

صادرات امسال به 
۴۵ میلیارد دلار می رسد

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ایجاد مکانیزم 
اعتبارسنجی در بانک ها

موضوع اعتبار ســنجی در 
شبکه بانکی طبق قوانین و 
مقررات مختلف، بایستی از 
طریق سامانه های مختلف، 
 با کمــک وزارت صنعــت و اتاق بازرگانی شــکل 
می گرفت. همچنین با گســترش آن، شرکت ها 
نیز برای اخذ وام نیازی به وثیقه نداشــته و اعتبار 
جایگزین ضمانت می شــد. در خصوص اشخاص 
نیز بخصوص در زمینه دریافت وام های خرد، ایجاد 
مکانیزم اعتبارسنجی می تواند مفید باشد. چراکه 

یافتن ضامن معتبر... 

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 
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اصرار مجلس 
به واردات خودرو

تعطیلی  واحدهای 
تولیدی  ممنوع  می شود؟

فضای  بی اعتمادی در بورس تشدید شده است

خروج  سنگین  نقدینگی  از  بورس
صفحه2

صفحه3

وام  بدون ضامن  
به  عموم  مردم  نمی رسد

اولویت    پرداخت   وام   100  میلیونی   بدون   ضامن   با   
کارمندان  دولت   و شرکت های   بزرگ    است

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با اصرار بر مصوبه 
قبلی خود درباره واردات خودرو، طرح ســاماندهی 
صنعت خودرو را جهت بررســی بیشتر به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام ارجاع دادند. نمایندگان 
مجلس در جلســه علنی به بررسی ایرادات شورای 
نگهبان در طرح ساماندهی صنعت خودرو پرداختند. 
این در حالی است که بازار خودرو این روزها درگیر 
حواشی بسیاری شده و لزوم واردات خودروهای با 
کیفیت خارجی روز به روز بیشتر احساس می شود. 
طی روزهای اخیر یک نماینده مجلس در اعتراض 
به کیفیت خودروهای داخلی گفته اســت این چه 
صنعتی است که قطعات را مونتاژ کرده و سپس با 
 ۴ برابر قیمت به مردم می فروشــد. جلال رشیدی 

کوچی افزود: بنده وظیفه...

کلیات طرح حمایت از کارخانجــات و واحدهای 
صنعتی و تولیدی در جلسه امروز مجلس تصویب 
شد اما جزئیات آن برای بررسی بیشتر به کمیسیون 
صنایع و معــادن مجلس ارجاع شــد.کلیات طرح 
ممنوعیت تعطیلی واحدهای تولیدی با فاصله نزدیک 
از آرا مخالف، تصویب شد. در واقع در رایگیری اولیه، 
کلیات این طرح دو فوریتی که حتی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت برای دفــاع از آن به مجلس رفته و 
پشت تریبون قرار گرفت، رد شــده بود اما در ادامه 
قالیباف رئیس مجلس توضیح داد در زمان رأی گیری 
دستگاه ۶ نماینده )فرهنگی، قاضی زاده، نیک بین، 
علیزاده، رئیسی و قادری( با ایراد فنی مواجه شده 
و آرای مثبت آن ها به صورت کتبی به هیات رئیسه 

رسیده است؛ در نتیجه با...



اقتصاد2
ایران وجهان

بررسی لغو اخذ سود از دیرکرد 
اقساط وام ها در بانک مرکزی

لغو اخذ سود از دیرکرد اقساط وام ها در دستور 
کار بانک مرکزی قرار گرفت.به گزارش مهر، 
مصطفی قمری وفــا، مدیرکل روابط عمومی 
بانک مرکزی در فضای مجازی نوشت: موضوع 
چگونگی لغو اخذ ســود از دیرکرد اقســاط 
تســهیلات بانکی که از دغدغه های مراجع 
عظام تقلید در دیدار رئیس کل بانک مرکزی 
در سفر به قم بود، امروز در جلسه هیات عامل 
بانک مرکزی بررسی شد. اتخاذ تدابیر اجرایی 
لازم در این باره به طور جدی در دســتور کار 

اعضای هیات عامل بانک قرار گرفت.

وضعیت قابل قبول ذخایر ارزی 
کشور

مدیر روابط عمومی بانک مرکزی از افزایش 
بازگشت ارز حاصل از صادرات و وضعیت قابل 
قبول ذخایر ارزی کشــور خبر داد.به گزارش 
خبرگــزاری مهر، مصطفــی قمری وفا مدیر 
روابط عمومی بانک مرکزی در یادداشــتی 
در فضای مجازی با بیان اینکه در هفته های 
گذشته،  فروش نفت در مقایسه با قبل بسیار 
بیشتر شده اعلام کرد: در روزهای اخیر عرضه 
ارز در سامانه نیما بیشــتر از تقاضا بوده است 
و  آرامش و ثبات خوبــی در این زمینه داریم.
قمری وفا ادامه داد: عرضه ارز در  سامانه نیما 
هم از ابتدای ســال تاکنون بــه بیش از ۲۳ 
میلیارد دلار رسیده؛ یعنی ۶۷ درصد بیشتر 
از کل سال گذشته اســت.وی در ادامه گفته 
است: رئیس کل  بانک مرکزی هم اعلام کرده 
حتی با فــرض تداوم تحریم هــا و با توجه به 
برنامه ریزی ها باز هم وضع اقتصادی ســال 

آینده بهتر خواهد بود.

کاهش ریســک در بــازار به 
روایت آمار چک های برگشتی

در آذر ماه امســال، نســبت تعــداد و ارزش 
چک های برگشتی به مبادله شده یه ترتیب برابر 
با ۸.۵ و ۹.۸ درصد شده است که این آمار نسبت 
به آذر ماه سال قبل، به ترتیب با کاهش ۹ و ۲۱ 
درصدی همراه است.به گزارش خبرنگار مهر، 
بنا بر گزارش بانک مرکــزی از آمار چک های 
مبادله شده در آذر ماه سال ۱۴۰۰، در این ماه 
۶.۵ میلیون فقره چک بــه ارزش ۲۵۸.۳ هزار 
میلیارد تومان مبادله شــده و تعداد چک های 
برگشــتی نیز برابر با ۵۵۴ هزار فقره به ارزش 
۲۵.۵ هزار میلیارد تومان است. بنابراین نسبت 
تعداد و ارزش چک های برگشتی به مبادله شده 
در این ماه به ترتیب برابر بــا ۸.۵ درصد و ۹.۸ 
درصد شده اســت.همچنین از ابتدای امسال 
تا پایان آذر ماه، ۶۱.۷ میلیــون فقره چک به 
ارزش ۱۹۱۹.۵ هــزار میلیــارد تومان مبادله 
شده که تعداد و ارزش چک های برگشتی نیز 
در این بازه زمانی برابر با ۵.۶۸ میلیون فقره به 
ارزش ۲۳۳.۴ هزار میلیارد تومان است. از این 
رو در این سه فصل از سال ۱۴۰۰، نسبت تعداد 
و ارزش چک های برگشــتی به مبادله شده به 
ترتیب برابر با ۹.۲ درصد و ۱۲.۲ درصد است.

با مقایسه آمار مربوط به آذر ماه با آمار مربوط 
به نه ماهه سال ۱۴۰۰، مشاهده می شود که در 
این ماه نسبت تعداد و ارزش چک های برگشتی 
به مبادله شــده زیر میانگین نه ماهه قرار دارد، 
به عبارت دیگر، در آذر ماه امســال، هم نسبت 
تعداد چک های برگشــتی به مبادله شده و هم 
نسبت ارزش چک های برگشتی به مبادله شده 
کمتر از میانگین ۹ ماهه ی اخیر و به ترتیب ۷.۶ 
و ۲۰ درصد کمتر اســت.علاوه بر این، در آذر 
ماه سال قبل نســبت تعداد و ارزش چک های 
برگشتی به مبادله شــده به ترتیب برابر با ۹.۴ 
درصد و ۱۲.۵ درصد بوده اســت. بنابراین در 
آذر ماه امســال نســبت به آذر ماه سال قبل، 
نســبت تعداد و ارزش چک های برگشــتی به 
مبادله شده به ترتیب با کاهش ۹.۳ درصدی و 
۲۱.۲ درصدی همراه شده است.از طرف دیگر، 
در مقایســه با آبان ماه امسال که نسبت تعداد 
و ارزش چک های برگشــتی به مبادله شده به 
ترتیب برابر با ۸.۹ درصــد و ۱۲.۱ درصد بوده 
است، در آذر ماه این نسبت ها با کاهش ۴ و ۲۰ 
درصدی همراه شده است.طبق آنچه که گفته 
شد، روند آمار مربوط به چک ها از ابتدای سال 
تا آذر ماه نشان می دهد که به مرور زمان، افت و 
خیزهای معاملات با چک تعدیل شده و بازار به 
مرور زمان از تنش خود کاسته است و معاملات 
 با چک با اعتمــاد و اعتبار بیشــتری صورت 

می گیرد

خبر

کلیــات طــرح حمایــت از 
کارخانجات و واحدهای صنعتی 
و تولیدی در جلسه امروز مجلس 
تصویب شد اما جزئیات آن برای 
بررسی بیشــتر به کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس ارجاع شــد.کلیات طرح ممنوعیت 
تعطیلی واحدهــای تولیدی با فاصله نزدیــک از آرا مخالف، 
تصویب شــد. در واقع در رایگیری اولیه، کلیات این طرح دو 
فوریتی که حتی وزیر صنعت، معدن و تجارت برای دفاع از آن به 
مجلس رفته و پشت تریبون قرار گرفت، رد شده بود اما در ادامه 
قالیباف رئیس مجلس توضیح داد در زمان رأی گیری دستگاه 
۶ نماینده )فرهنگی، قاضی زاده، نیک بین، علیزاده، رئیسی و 
قادری( با ایراد فنی مواجه شده و آرای مثبت آن ها به صورت 
کتبی به هیات رئیسه رسیده است؛ در نتیجه با احتساب این ۶ 
رأی کلیات طرح با ۱۲۱ رأی موافق به تصویب رسید.این طرح 
به دنبال ممنوع کردن تعطیلی واحدهای تولیدی و خدماتی و 
استفاده از روش های جایگزین برای پرداخت بدهی ها است. 
هدف طراحان این طرح، حمایت از تولید و تولیدگران، توجه به 
اشتغال زایی و بهبود محیط کسب وکار است و به همین دلیل 
آن ها معتقدند تعطیلی واحدهای تولیدی و خدماتی تحت هر 

شرایطی باید ممنوع شود.

فاطمی امین: دولت حامی طرح است
در جریان بررســی کلیات طرح حمایــت از کارخانجات و 
واحدهای صنعتی و تولیدی رضا فاطمی امین، وزیر صنعت 
گفت: یک بنگاه و کسب وکار یک موجود زنده بوده و مستقل 
از مدیریت و سرمایه گذاران آن باید حمایت شود. نباید خطای 
مدیران و شرایط اقتصادی یک کشور را به کسب وکار و واحد 
تولیدی تحمیل کنیم و در صورت بروز مشکلات این چنینی 
ضرر و زیان آن نباید به کسب وکارها لطمه وارد کند.او افزود: 
طرح حمایت از کارخانجات و واحدهای صنعتی و تولیدی با 
وجود مشکلاتی که در آن وجود دارد، در هیات دولت مورد 
بررسی قرار گرفته و دولت با آن موافقت کرده است و ایرادات 

آن می تواند در کمیسیون صنایع و معادن مورد بررسی قرار 
گرفته و رفع شود. ما در تاریخ اقتصادی کشور در مقطعی قرار 
داریم که کسب وکارهای زیادی شکل گرفته است و برخی از 
کسب وکارها در طول زمان فرسوده شده اند و نیاز به ترمیم 
و حمایت دارند، لذا ضــرورت دارد در این مقطع کنونی به 

کسب وکارها توجه جدی کنیم.

برای فعالان اقتصادی مجرم، مجازات اقتصادی 
جایگزین تعریف شود

در ادامه عزت الله اکبری، تالار پشــتی رئیس کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس و طراح این طرح تأکید کرد: طرح 
حمایت از کارخانجــات و واحدهای صنعتــی و تولیدی 
به هیچ عنوان موجــب افزایش بدهی بانکــی و مالیاتی 
کارخانجــات و واحدهای تولیدی نمی شــود و ما معتقد 
نیســتیم که این بدهی ها پرداخت نشــود، بلکه بانک ها 
باید راهی بــرای دریافت مطالبات خــود جز تعطیلی آن 
کارخانه در پیش بگیرند و اینکه می گوییم فعالان اقتصادی 
به دلیل جرائم اقتصادی زندانی نشــوند، بــه دلیل وارد 
نشــدن صدمه به واحدهای تولیدی اســت. ما معتقدیم 
برای آن ها باید مجازات اقتصادی جایگزین و به نفع مردم 
در نظر گرفته شــود.او همچنین در پاسخ به انتقاد یکی از 
نمایندگان درخصوص خلاف امنیت ملی بودن این طرح، 
ادامه داد: این طرح خلاف امنیت ملــی نبوده و معتقدیم 

تصمیم گیری درخصوص تخلفات فعالان اقتصادی باید بر 
عهده  قاضی گذاشته شود. تلاش ما این است که به واحدهای 
تولیدی آسیب وارد نشود، چراکه اگر دستگیری یک فعال 
اقتصادی به تعطیلی آن واحد منجر شــود، ممکن است 
 مواد اولیه بسیاری از کارخانجات وابسته نیز تأمین نشده 
و زنجیره تولید آســیب ببیند.مالک شــریعتی نیاسر اما 
در مخالفت با کلیــات این طرح دو فوریتــی گفت: طرح 
ابهامات متعددی دارد که مصلحت نیست کلیات آن رأی 
بیاورد. طرح مذکور بی اعتمادی به زنجیره تولید را منجر 
می شود و تعیین نکرده است اگر ۲ تولیدکننده به اختلاف 
نظر بخورند و به دادگاه بروند باید چگونه با آن برخورد کرد 
همچنین شــرایط برای بازپس گیری تسهیلات ارائه شده 
بسیار ســخت اســت و عملًا بانک ها دیگر تمایلی به ارائه 
تسهیلات به واحدهای تولیدی را نخواهند داشت.حسن 
نوروزی مخالف دیگــر این طرح هم بیان کــرد: در طرح 
مذکور گفته نشده است اگر تولیدکننده ای به کارخانه ای 
بدهکار باشــد چگونه با آن برخورد می شود و یا اگر مفسد 
 اقتصادی بــه بهانه مولد بودن دســت بــه اختلاس بزند

 باید چه کار کرد.

مصونیت فعالان اقتصادی در این طرح فسادآور 
است

احمد امیرآبادی فراهانی هم در مخالفــت با کلیات طرح 

تأکید کرد: برخلاف اسم زیبای طرح مذکور، بندهای ضد 
تولید دارد و ابهاماتی در آن دیده می شــود. مصونیتی که 
برای اشخاص فعال در واحدهای تولیدی دیده شده است 
فسادآور است، همچنین عدم بازداشت مدیران واحدهای 
تولیدی تا قطعی شــدن حکم باعث می شــود فرد اسناد 
را از بین ببرد و حتی ممکن اســت فرد جاسوس و اقدامی 
خلاف امنیت ملی انجام داده باشد که بازداشت آن را ممنوع 
کرده اند. اما مهرداد گودرزوندچگینی به عنوان موافق طرح 
با بیان اینکه برخی واحدهای تولیــدی به دلیل ناتوانی در 
بازپرداخت بدهی های خود، توقیف شده و یا در خط تولیدی 
آن ها اخلال ایجادشده است، گفت: حمایت از تولید یعنی 
اجازه ندهیم صنایع به دلیل بدهی به تعطیلی کشیده شود، 
چراکه اگر یک کارخانه تعطیل شــود کل منطقه آن دچار 
مشکل خواهد شد.عبدالناصر درخشان نیز در موافقت با این 
طرح با بیان اینکه بنگاه های تولیدی، خدماتی و کارخانجات 
 نقش اصلــی را در اقتصادهــای قدرتمند ایفــا می کنند 
در حالی که در کشــور ما به آن توجه نشده، گفت: صنایع 
تولیدی، ضربان اقتصاد کشــور هســتند و نباید به خاطر 
بدهی تعطیل شوند. آن ها مدت ها متعلق به کارفرمایان و 
سرمایه گذاران نیست بلکه متعلق به اقتصاد کل جامعه است.
محمدحسین فرهنگی نیز به عنوان سومین موافق این طرح با 
بیان اینکه مجلس هنوز گامی برای حمایت از تولید برنداشته 
اســت، گفت: نباید صرفاً به دلیل وجود برخی فســادها، 
صورت مســأله را پاک کرد بلکه باید با بررسی بیشتر مانع 
 سوءاستفاده ها از این موضوع شد تا دغدغه تولیدکنندگان

 نیز برطرف شود.

جزئیات طرح برای بررسی بیشتر به کمیسیون 
صنایع و معادن ارجاع شد

با همــه این هــا اگرچه کلیــات ایــن طــرح در نهایت 
تصویب شــد اما با تذکر ســلیمی نماینده مجلس درباره 
مغایرت بندهای زیــادی از این طرح با قانون اساســی و 
ابهامــات درون آن، بــا رای نماینــدگان طــرح بــرای 
 بررسی بیشــتر به کمیســیون صنایع و معادن مجلس

 ارجاع شد.

در جلسه علنی مجلس با حضور وزیر صنعت

کلیات طرح ممنوعیت تعطیلی واحدهای تولیدی تصویب شد

افزایش ۵۳ درصدی تمایل به خرید ملک
افزایش تحرک بازار مســکن 
با وجود ثبات نسبی بازارهای رقیب مسکن، 
به دلیل قرار گرفتن در ماههای پایانی سال، 
تحرک بازار مســکن افزایش یافته است؛ به 
طوری که بررســی های غیررسمی از افزایش 
۳۵ درصدی تمایل برای خرید و رشــد ۲.۵ 
درصدی قیمت طی یک ماه گذشته حکایت 
دارد.به گزارش ایســنا، آمار غیررسمی، رشد 
۳۵ درصدی معاملات و افزایش ۲.۵ درصدی 
قیمت مسکن شهر تهران در دی ماه نسبت به 
آذرماه را نشــان می دهد. مطابق بررسی های 
خام کــه از آگهی های ملکی شــهر تهران با 
وزن دهی به مناطق بر اساس معاملات قطعی 
به دست آمده، متوسط قیمت مسکن از متری 
۳۲.۹ میلیون تومان در آذرماه ۱۴۰۰ به ۳۳.۷ 
میلیون تومان در دی ماه رسیده که از افزایش 
۲.۵ درصــدی حکایت دارد.در ماه گذشــته 
تمایل بــرای خرید مســکن در پایتخت نیز 

افزایش یافته است.
 تغییــرات میــزان بازدیــد آگهی های دی 
ماه در مقایســه بــا آذرمــاه از افزایش ۳۵ 
درصدی حکایــت دارد. تعــداد آگهی ها نیز 
که به عنوان شــاخصی برای میزان عرضه و 
تمایل برای فروش مســکن تلقی می شــود 
۴.۴ درصــد رشــد نشــان می دهــد کــه 
 نســبت به افزایش تقاضا بســیار کمتر بوده

 است.بر اســاس این آمار که از سامانه کیلید 
به دســت آمده، تقاضا برای رهن و اجاره در 
تهران نســبت به ماه قبل تغییر محسوســی 
نداشــته، اما نرخ اجاره مســکن در آگهی ها 
 ۴.۲ درصد در مقایســه با ماه گذشته افزایش

 دارد. 
این برآورد با آمار مرکز آمار ایران که رشد ۴.۶ 
درصدی ماهیانه قیمت اجاره در کل کشور را 
نشان می دهد تطبیق دارد.رشد نسبی قیمت 
مسکن در ماههای پایانی سال، مساله ای دور 
از انتظار نیست و معمولا در سالهای گذشته 

نیز اتفاق افتاده است.
 با پیش فرض مطابقت این آمارهای غیررسمی 
با گزارش بانک مرکزی که طی روزهای آینده 
ارایه می شود در سه ماه گذشته تورم ماهیانه 
مســکن در تهران به ترتیب ۱.۲ درصد، ۱.۸ 
درصد و ۲.۵ درصد بوده که نشــان می دهد 
مطابق پیش بینی ها بازار با نزدیک شــدن به 

شب عید مقداری رونق گرفته است.
با تحرک بازار مســکن همزمان با مذاکرات 
۱+۴ بازارهای ارز، بورس و کریپتو )رمزارز( با 

مقداری ریزش مواجه شده اند. 
این در حالی است که پس از زمزمه های انتشار 
اولین لیست خانه های خالی به منظور اعمال 
مالیات که در روزهــای پایانی دی ماه محقق 
 شد، انتظار می رفت بازار مسکن مقداری افت

 کند. 
اما طرف تقاضا احتمالا با هدف مصون ماندن 
از تورم و به دلیــل بازده پایین ســرمایه در 
بازارهای مولد، سرمایه خود را به خرید مسکن 

اختصاص داده است.
از بازارهــای ارز و طلا نیز خبر می رســد که 
از ابتدای هفته ای که گذشــت تــا روز پایان 
چهارشنبه بازار از ثبات پایداری برخوردار بود 
اما از صبح روز پنجشنبه با افزایش ۱۷ دلاری 
قیمت اونس جهانی نسبت به روز پیش از آن و 
نوسان هرچند محدود نرخ ارز، هر گرم طلای 
۱۸ عیار نسبت به روز پیش از آن )چهارشنبه( 
۲۶ هزار تومان و هر قطعه ســکه تمام طرح 
جدید ۳۰۰ هزار تومان افزایش قیمت داشت.  
بنا به گفته نادر بذرافشان ـ دبیر هیات مدیره 
اتحادیه طــلا و جواهر تهــران ـ طی ۲۰ روز 
گذشته بازار قیمت ها به ثبات خوبی رسیده اما 
در پی اخبار سیاسی - اقتصادی و اخبار مربوط 
به مذاکرات، مــردم احتمال می دهند که این 
روند ثبات شکسته شــود و به سمت کاهشی 

شدن میل کند.
 تجربــه ما نشــان می دهد با توجــه به روند 
اونــس جهانــی و نــرخ ارز، احتمــالا طی 
هفته هــای آینــده مابیــن ســه الــی پنج 
درصــد نوســان )افزایش/کاهــش( قیمت 
ایجاد شــود.به هر ترتیب در شــرایط فعلی، 
 تمامــی بازارهــا در یک حالت ســردرگمی 

به سر می برند. 
اگرچــه قیمت مســکن تــا حــدود اندکی 
افزایــش یافتــه امــا فرامــوش نکنیم که 
نرخ رشــد ســالیانه آن از حدود ۹۹ درصد 
در ســال گذشــته بــه ۲۱ درصد در ســال 
 جــاری رســیده کــه از ثبــات این بــازار

 حکایت دارد.
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در دومین روز معاملاتی هفته تمامی شاخص های بازار 
سهام ریزش شدیدی را پشت سر گذاشتند.به گزارش 
اقتصادنیوز، در معاملات روز یکشنبه، ۳ بهمن ۱۴۰۰، 
شــاخص کل بورس تهران با کاهش ۲۵ هــزار و ۲۵۴ 
واحدی نسبت به روز شنبه به رقم یک میلیون و ۲۵۶ 
هزار و ۵۴۶ واحد رسید.شاخص هم وزن با افت ۵ هزار و 
۹۴۴ واحدی در سطح ۳۲۸ هزار و ۲۴۴ واحدی ایستاد. 
همچنین شاخص کل فرابورس )آیفکس( ۲۰۱ واحد 
پائین آمد و در سطح ۱۷ هزار و ۳۵۴ واحد قرار گرفت.در 
پایان معاملات  روز یکشنبه، ۴۴ نماد رشد قیمت داشتند 
که ۲۷ نماد بورسی و ۱۷ نماد فرابورسی بودند. همچنین 
۴۳۹ نماد کاهش قیمت داشتند که ۳۱۶ نماد بورسی و 
۱۲۳ نماد فرابورسی بودند. به عبارت دیگر، ۹ درصد بازار 
رشد قیمت داشتند و ۸۹ درصد بازار افت قیمت داشتند. 

نمادهای مؤثر بر شاخص های بازار سهام
روز گذشــته نمادهای »فولاد«، »فملــی« و »فارس« 
بیشترین تأثیر منفی را بر شاخص کل داشتند و »شتران«، 
»ومعادن« و »پاکشــو« نیز بیشــترین تأثیر مثبت را بر 
شاخص داشــتند.در فرابورســنیز نمادهای »زاگرس«، 
»هرمز« و »شگویا« بیشترین تأثیر کاهنده را بر شاخص کل 
فرابورس داشتند و »تجلی«، »وهور« و »دتوزیع« بیشترین 
تأثیر مثبت را بر شاخص داشتند.  در جدول پرتراکنش ترین 
نمادهای بورس شتران صدرنشین است و شپنا و خودرو در 
رتبه های بعدی هستند. در فرابورس نیز نمادهای  تجلی، 

کرمان و سمگا پرتراکنش  ترین نمادها هستند.

افزایش ارزش معاملات خُرد 
روز گذشته ارزش معاملات کل بازار سهام به رقم ۸ هزار 

و ۴۹۰ میلیارد تومان افزایش یافت. ارزش معاملات اوراق 
بدهی در بازار ثانویه ۳ هزار و ۳۳۵ میلیارد تومان بود که 
۳۹ درصد از ارزش کل معاملات بازار سرمایه را تشکیل 
می دهد.ارزش معاملات خرد سهام رشد کرد و با افزایش 
۱۲ درصدی نسبت به روز کاری قبل به رقم ۳ هزار و ۱۷۴ 
میلیارد تومان رســید که ۳۷ درصد کل معاملات بازار 

ثانویه را تشکیل می دهد.

بسته حمایت از بورس اجرا می  شود 
مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی ســازمان برنامه و 
بودجه کشور از بررسی بسته ۱۰ بندی حمایت از بورس، 
جهت آماده سازی برای اجرا خبر داد.به گفته این مرکز، 
ستاد اقتصادی دولت در جلسه مورخ ۲۸ آذر مصوبه ای 
۱۰ بندی برای حمایت از بازار ســرمایه داشت. از این 
مصوبه ۱۰ بندی تنها یک بند که در خصوص سوخت گاز 
و خوراک صنایع بود، نیاز به تغییراتی در لایحه بودجه 
۱۴۰۱ و تصویب مجلس دارد و بقیه موارد از اختیارات 
دولت است.بر اساس این مصوبه نرخ خوراک پتروشیمی 
ها در سال آینده با فرمول ســال ۱۴۰۰ محاسبه شده 
و نرخ ســوخت گاز صنایع هم ۴۰ درصد نرخ خوراک 
پتروشیمی ها خواهد بود.بند دیگر مصوبه ستاد اقتصادی 
دولت از جمله موارد مرتبط با تقویت صندوق تثبیت بازار 
سرمایه، بحث نرخ تسعیر ارز بانک ها و موسسات اعتباری 
و یا اوراق مشارکت از طریق تصویب آیین نامه در درون 
دولت اجرا می شود و نیاز به تغییر بودجه و مصوبه مجلس 
ندارد. از نظر دولت بهبود شرایط بازار سرمایه با تغییر وضع 
متغییرهای کلان اقتصادی رقم خواهد خورد اما دولت 
بدون دخالت مستقیم از اجرای مصوباتی که به شرایط 

بازار کمک کند، حمایت خواهد کرد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
درباره که ســقف معافیت مالیاتــی خانه های 
لوکس و باغ ویلاهای گــران قیمت توضیحاتی 

ارائه کرد.
به گزارش خبرآنلاین، رحیــم زارع در توضیح 
آخرین مصوبــه کمیســیون تلفیــق بودجه 
۱۴۰۱ گفت: کمیســیون تلفیق در مصوبه ای 
به وزارت نیرو اجازه داد از طریق شــرکت های 
تابعه نسبت به تاسیس شــرکت های صندوق 
پتروشــیمی با مشــارکت متقاضیان و سرمایه 
گذاران بخش غیــر دولتی به منظــور تجهیز 
منابع احداث و بهره بــرداری از ۵ هزار مگاوات 
 نیروگاه برق بــا اولویت منابع محــروم و کمتر 

توسعه یافته اقدام کند.
وی همچنین گفت: در مصوبه ای دیگر به دولت 
اجازه داده شد از طریق ســازمان انرژی اتمی 
نسبت به احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه اتمی 
تولید برق از طریق مشــارکت با سازندگان بین 

المللی و صنایع داخلی اقدام کند.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ 
همچنین اظهار کــرد: نرخ مالیــات بر دارایی 
ســالانه خانه های گران قیمــت و باغ ویلاهای 
گران قیمت تغییر پیدا کرد؛ بر این اساس خانه 
هایی با ارزش روز تا ســقف ۲۰ میلیارد تومان 
معاف از مالیات شــدند. معافیت مالیاتی خانه 
و باغ ویلاهای گران قیمت نســبت بــه مازاد 
۲۰ تا ۲۵ میلیارد تومان یک در هزار و نســبت 
به مازاد ۲۵ تــا ۳۵ میلیارد تومــان دو در هزار 
نسبت به مازاد ۳۵ تا ۵۰ میلیارد تومان سه در 

هزار نســبت به مازاد ۵۰ تا ۷۰ میلیارد تومان 
چهار در هزار و نســبت به مــازاد ۷۰ میلیارد 
 تومان پنج در هزار مالیات بر دارایی سالانه آنها

 است.
زارع همچنیــن گفت: در مصوبــه دیگر وزارت 
امور اقتصادی و دارایی موظف شد وجوه قانونی 
نحوه تامین هزینه های اتاق بازرگانی، صنایع و 
معادن و کشاورزی یعنی سهم ســه در هزار از 
درآمد صاحبان کارتهــای بازرگانی و صنایع به 
خزانه واریز شود تا دولت آن را برای حمایت از 
توسعه زیر ســاختهای صادراتی در سال آینده 

هزینه کند.
وی توضیــح داد: تاکنون ســهم ســه در هزار 
از درآمــد صاحبــان کارتهــای بازرگانــی به 
اتاق بازرگانی واریز می شــد و اتــاق بازرگانی 
برای خــود هزینه می کــرد اما مــا در تلفیق 
تصویــب کردیــم کــه این ســهم مســتقیم 
 به خزانه وارد شــود و دیگر به اتــاق بازرگانی

 واریز نشود.
وی درباره این کــه چه زمانی بررســی بخش 
درآمدی بــه پایان می رســد گفــت: در حال 
حاضر ۲ تبصــره ۱۲ و ۱۴ در خصوص حقوق 
کارکنان و هدفمنــدی یارانه هــا در کارگروه 
ها و کمیته های کمیســیون در حال بررســی 
اســت که بعد از ارائه گزارش کمیســیون آن 
را بررســی کرده ســپس با پایان یافتن بخش 
درآمدی وارد بخش هزینه ای می شویم احتمالا 
 دو هفته دیگر بررســی بودجه در کمیســیون 

به پایان می رسد.

وزیر صمت با بیــان اینکه به دنبال راه انــدازی بازار برق 
هســتیم، گفت: هم اکنــون ورق بدون ســهمیه بندی 
عرضه می شود و کار تکمیلی بعدی به رسمیت شناختن 

خرده فروشان مواد اولیه است.
ســید رضا فاطمی امین در نشســت هم اندیشی با رؤسای 
خانه های صنعت، معدن و تجارت سراسر کشور با بیان اینکه 
روی خدمات کسب و کار در ساختار جدید وزارت صمت توجه 
ویژه ای داریم و دفتری با این عنوان زیر نظر معاونت تجارت 
و خدمات راه اندازی کرده ایم، گفت: بیــش از ۳۰ درصد از 
واحدهای صنعتی راکد و نیمه تعطیل به دلیل عدم صلاحیت 

مدیر یا سرمایه گذار به این وضعیت درآمده اند که در این راستا 
موضوع خدمات کسب و کار را شروع کرده ایم تا کسانی که در 
حوزه های صنعتی و معدنی دارای تجربه هستند با احیا و راه 
اندازی دیگر واحدها کسب درآمد نمایند.وزیر صمت ادامه داد: 
این افراد متخصص بازار و واحدهای تولیدی را می شناسند و 
به صورت مشارکتی و پیمان مدیریت و یا روش های مختلف 

دیگر می توانند در احیای واحدهای راکد یا نیمه تعطیل نقش 
داشته باشند که خانه های صنعت، معدن و تجارت در تدوین 
آئین نامه و دستورالعمل های این موضوع و همچنین فراخوان 
برای گرد آمدن افراد متخصص می توانند مشارکت کنند.وی 
بیان کرد: باید خدمات کسب و کار را تقویت و به روش اصولی 

پیگیری کنیم.

افزایش ۳۰ درصدی بهره وری منابع موجود با 
طرح تأمین مالی زنجیره ای

فاطمی امین در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اجرای 
طرح تأمین مالی زنجیره ای، ادامــه داد: این طرح به صورت 
پایلوت با هم افزایی بانک مرکــزی و هماهنگی بانک های 
عامل با هفت بانک کشور اجرا شده است و حداقل ۳۰ درصد 
بهره وری منابع موجود را با ایــن روش ارتقا خواهیم داد.وی 
انتقال اعتبــار را یکی از روش های تأمیــن مالی زنجیره ای 
دانست و گفت: خانه های صنعت، معدن و تجارت می توانند 

در این حوزه صنایع مختلف را معرفی و اولویت گذاری کنند.

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
در نشست خبری »تبیین سیاست های خارجی کشور 
و دستاوردهای اخیر در حوزه تجارت خارجی« گفت: 
در بازه ۹ماهه ابتدای ســال حجم صادرات رشد قابل 
توجهی داشــته است  و تا پایان ســال میزان صادرات 
غیرنفتی بــه ۴۵میلیارد دلار خواهد رســید. علیرضا 
پیمان پاک با اشــاره آخرین آمار بازگشــت ارز گفت: 
در سه ماهه گذشــته با تنوع بخشی مســیر بازگشت 
ارز و  همســویی سیاســت های ارزی و تجاری، میزان 

بازگشت ارز ۱۵-۱۰ افزایش پیدا کرده است.وی افزود: 
اقدامات متنوعی طی این مدت برای بهبود تراز تجاری 
و افزایش صادرات غیرنفتی صــورت گرفت؛ از جمله 
توجه ویژه مسولان ارشــد دولت به مباحث صادرات و 
تجارت و بررسی مشکلات تجار و حل چالش ها در قالب 

هم اندیشی و نشســت های مختلف با دیگر مسئولان 
که باعث شد نهایتا با رفع موانع صادراتی، تراز تجاری 
کشــور بهبود پیدا کند.معاون وزیر صمت ادامه داد: 
طی این مدت تلاش کردیم  تصمیم گیری ها با حضور 
نمایندگان اتاق بازرگانی، اصناف، تعاون، اتحادیه ها و 

تشکل ها انجام شود و این روند ضمن ایجاد همدلی با 
صادرکنندگان آثار مثبتی را نیز در تراز تجارت خارجی 

کشور رقم زد.
پیمان پاک با ابراز امیدواری برای رســیدن صادرات 
غیرنفتی به ۴۵میلیارد دلار تا پایان سال گفت: با وجود 
چالش در دو بازار افغانســتان و ترکیه با پیگیری های 
صورت گرفته و همدلی بیــن دولت و صادرکنندگان، 
طی ماه های اخیر صادرات شــتاب گرفت و امیدواریم 

این روند صعودی ادامه یابد.

فضای  بی اعتمادی در بورس تشدید شده است

خروج  سنگین  نقدینگی  از  بورس
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱

سقف معافیت مالیاتی خانه های لوکس مشخص شد

وزیر صمت: دیگر سهمیه بندی ورق نداریم

 به دنبال راه اندازی بازار برق هستیم

رئیس سازمان توسعه تجارت:

صادرات امسال به ۴۵ میلیارد دلار می رسد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

سکه ۱۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان شد
قیمت سکه )یکشنبه، سوم بهمن ماه( در بازار تهران با ۱۷۰ هزار تومان افزایش نسبت به روز گذشته، به ۱۲ میلیون و ۳۲۰ هزار تومان رسید. نیم سکه بهار آزادی ۶ میلیون و ۷۵۰ هزار 
تومان، ربع سکه سه میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان قیمت خورد.علاوه بر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به یک میلیون و ۲۲۹ هزار 

تومان رسید و قیمت هر مثقال طلا نیز پنج  میلیون و ۳۲۵ هزار تومان شد.
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ایجاد مکانیزم اعتبارسنجی در بانک ها
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 

موضوع اعتبار سنجی در شبکه بانکی طبق قوانین و مقررات مختلف، بایستی از طریق سامانه های مختلف، با کمک وزارت صنعت و اتاق بازرگانی شکل می گرفت. همچنین با گسترش آن، شرکت ها نیز برای اخذ وام 
نیازی به وثیقه نداشته و اعتبار جایگزین ضمانت می شد. در خصوص اشخاص نیز بخصوص در زمینه دریافت وام های خرد، ایجاد مکانیزم اعتبارسنجی می تواند مفید باشد. 

چراکه یافتن ضامن معتبر محدودیت هایی دارد. از سوی دیگر بخش اعظمی از متقاضیان این وام ها نیز خود کارمند رسمی دولت نیستند. بنابراین نیاز است یک رویکرد جامع در این بخصوص بکار گرفته شود. 
بی تردید با توجه به شرایط تورمی و مشکلات معیشتی نیاز به اخذ تسهیلات خرد افزایش می یابد. متاســفانه به همان میزان به جهت تورم و فاصله معنادار نرخ تسهیلات با نرخ تورم، بانکها انگیزه ای برای پرداخت 

تسهیلات ندارند. 
این موجب می شود هم بنگاه داری بانکها افزایش پیدا کند و هم اینکه متقاضیان تسهیلات کلان، با زد و بند و رشوه بتوانند بخش قابل توجهی از تسهیلات را از آن خود کنند. با توجه به تورم نیز بدون فعالیت اقتصادی و 
تولیدی با خرید ملک و کالا، پول های باد آورده ای را به جیب خواهند زد. این امر روز به روز بر میزان متقاضیان و صف درخواست تسهیلات خرد می افزاید و روز به روز بانکها برای پرداخت تسهیلات بی انگیزه تر می شوند. 
البته تصمیم جدید دولت در خصوص اعتبارسنجی متقاضیان وام های زیر 100 میلیون تومان گام مثبتی است. اما به جهت پوشش محدود اقشار مختلف، مسئله ساز خواهد بود. چراکه افرادی که حقوق بگیر نیستند و 
از سوی دیگر قبلا تسهیلاتی دریافت نکرده اند که خوش حسابی آنها به اثبات برسد، برای دریافت این تسهیلات دچار مشکل و چالش خواهند شد. به نظر می رسد در خصوص کمک به این قشر که کار ثابت و کارمندی 

نداشته و گردش مالی بالایی در حساب آنها وجود ندارد، اقدام مهمی انجام نشده است. لازم است اقدامات مناسبی در جهت تسهیل اخذ وام برای این قشر تهیه و ارایه شود.

موضوع تعییــن کف قیمتی برای بلیــت هواپیما چند 
روزیست که نقل محافل شده است. داستان از این قرار 
بود که برخی از شرکت های هواپیمایی اقدام به فروش 
بلیت در برخی از مســیر های پر تردد بــه مبلغ ۲00 تا 
۳00 هزار تومان کردند که همین موضوع با واکنش سایر 
شرکت های هواپیمایی و در نتیجه واکنش رئیس سازمان 
هواپیمایی کشور روبرو شد. به طوری که محمدی بخش 
معاون وزیر راه وشهرســازی اعلام کرد با ارزان فروشی 
بلیت که موجب ضرر و زیان شــرکت های هواپیمایی و 
همچنین موجب کاهش کیفیت خدمات و ایمنی مسافران 
شود برخورد خواهد شد. همین صحبت رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری واکنش های زیادی را در پی داشت 
به طوری مسافران اعتراض کردند که به جای برخورد با 
گران فروشی شرکت های هواپیمایی، هم اکنون با ارزان 
فروشی آن ها برخورد می شود و این حمایت  به جای در 

نظر گرفتن منافع مسافران باعث شد که رستم قاسمی 
وزیر راه وشهرسازی هم در تذکری به سازمان هواپیمایی 
کشوری اعلام کند: انتظار دارم اولویت سازمان هواپیمایی 
توجه به حقوق و منافع عموم مردم باشد تا منافع و درآمد 

شرکت های هواپیمایی!
 میر اکبر رضوی سخنگوی ســازمان هواپیمایی اعلام 
کرد: سازمان هواپیمایی کشوری با ارزان فروشی بلیت 
هیچ مخالفتی ندارد و شرکت های هواپیمایی ممنوعیتی 
برای ارزان فروشی بلیت ندارند و کف قیمت ۶00 هزار 
تومانی برای فروش بلیت نیز وجود ندارد. در آن بازه زمانی 
ارزان ترین سقف قیمتی مسیر پروازی مربوط به تهران - 
اراک بود که به ۵۶۶ هزار و ۸00 تومان رسیده بود، اما بعد 
از گذشت یک ماه در ابلاغیه جدید، به دلیل قانون مالیات 
بر ارزش افزوده نرخ بلیت هواپیما در مسیر های داخلی 

۴ درصد و در مسیر های خارجی ۹ درصد افزایش یافت.

با وجود ایجاد موج نگرانی نسبت به سلامت مواد غذایی 
در کشور، پیگیری های مکرر از سازمان ملی استاندارد 
درباره موضوع گندم های آلوده به ســرب درنهایت به 
هیچ پاسخ روشنی ختم نشد. اخیرا اظهاراتی مبنی آلوده 
بودن بخشــی از گندم وارداتی از روسیه به سرب بالا از 
سوی یک مقام رسمی ســازمان غذا و دارو و همچنین 
یک فعال صنایع غذایی منتشر شده بود که خیلی زود از 
منبع منتشرکننده حذف شد، این در حالی است که این 
ماجرا ابهامات بسیاری دارد که نیازمند پاسخگویی شفاف 

دستگاه های مسئول است.
شفاف سازی در این ماجرا از آن جا ضرورت بیشتری پیدا 
می کند که در ماه های اخیر برگشت خوردن محصولات 
کشاورزی صادرات ایران از کشورهای همسایه نیز افکار 
عمومی را نسبت به سلامت محصولات غذایی روزمره 
نگران کرده است. در این رابطه سازمان استاندارد به این 
پاسخ اکتفا کرد که محصولات کشاورزی مشمول مقررات 
استاندارد اجباری نیست و سازمان ملی استاندارد نظارتی 

بر آن ها ندارد.
اولین اظهارنظر رسمی بعد از این ماجرا به سازمان غذا و 
دارو مربوط بود که بر اساس آن، از پنج کشتی حامل گندم 
وارداتی نمونه برداری شده و به آزمایشگاه های معاونت 

غذا و دارو در اهواز ارسال شده است؛ نمونه های دو کشتی 
مورد تائید بوده و سه نمونه دیگر طبق آئین نامه برای آنالیز 
مجدد به سه آزمایشگاه دیگر ارسال می شوند که یکی از 

آن ها آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو است.
همچنین سازمان ملی اســتاندارد طی نامه ای به مدیر 
غله و خدمات بازرگانی خوزســتان، تایید کرده که این 
محموله از نظر کیفیت و سلامت مطابق با استانداردهای 
ملی ایران است. در این میان گمرک ایران نیز اعلام کرده 
که محموله های گندم وارداتی از روسیه را بر اساس تائید 
سیســتمی و مجوزهای صادره از سازمان های مربوطه 

مبنی بر تائید سلامت ترخیص کرده است.
اما این ماجرا هنوز مبهم است و مشخص نیست که اگر 
محموله ها مطابق استاندارد بوده چرا سازمان غذا و دارو 
در حال آنالیز مجدد آن هاست. اظهارنظر سازمان غذا و 
دارو مبنی بر بررسی مجدد محموله در کنار نامه تایید 
محموله و سپس بی پاسخ گذاشــتن سوالات رسانه ها 
می تواند عملکرد سازمان ملی استاندارد به عنوان یکی از 
متولیان سلامت در کشور را زیر سوال ببرد. همچنین به 
نظر می رسد لازم است برای آرامش افکار عمومی، نتایج 
آزمایش این گندم ها از سوی استاندارد و سازمان غذا و 

دارو منتشر شود.

سخنگوی انجمن لبنی ایران با اشاره به اینکه سرانه 
مصرف لبنیات با حذف ارز ۴۲00 تومانی حدود ۳0 
درصد کاهش می یابد، سه راهکار را برای جلوگیری از 
این اتفاق پیشنهاد کرد. محمدرضا بنی طبا سخنگوی 
انجمن لبنی ایران درباره آخرین وضعیت صدور کارت 
الکترونیکی برای خرید محصولات لبنی اظهار داشت: 
هنوز اتفاق خاصی در این زمینه رخ نداده ضمن اینکه 
کارت مذکور برای کلیه اقلام ضروری ســبد خانوار 

پیشنهاد شده است.
بنی طبا با اشــاره به اینکه بر این اســاس قرار است 
کارت مذکور برای خانوار محروم و دهک های پایین 
طراحی و ایجاد شود، گفت: وظیفه نظام حاکمیتی 
این است که بعد از حذف ارز ۴۲00 تومانی و اصلاح 
نظام یارانه ای از دهک های محروم حمایت ویژه کند 
چرا که این افراد بعد از حذف ارز و افزایش تورم و نرخ 
مواد غذایی قادر به خرید این محصولات نخواهند بود. 
سخنگوی انجمن لبنی با بیان اینکه دولت به جای پول 
نقد باید به خانوار کارت الکترونیکی بدهد، گفت: تجربه 
ثابت کرده پول نقد به جامعه هدف برخورد نمی کند 
و مردم به جای اینکه این پــول را صرف خرید مواد 
غذایی و اقلام ضروری سبد خانوار کند آن را خرج سایر 

هزینه ها از جمله اجاره خانه یا حمل و نقل می کند.
بنی طبــا با اشــاره به اینکــه اجرای طــرح کارت 
الکترونیکی برای کالاهای اساســی و اقلام ضروری 
خانوار در کمیسیون های مختلف مجلس در دست 
پیگیری و بررســی اســت، گفت: اجرای این طرح 
چندان کار دشواری نیست و زیرساخت های آن در 
کشــور وجود دارد ضمن اینکه با اجرای آن یارانه ها 
هدفمند می شــود و منابع آن نیز از محل حذف ارز 
۴۲00 تومانی و مابه التفاوت این ارز با ارز آزاد تأمین 

خواهد شد.
این فعال صنفی با اشاره به اینکه کلیه خانوار تحت 
پوشش کمیته امداد، بهزیستی، کارگران، فرهنگیان 
و ســایر دهک های محروم و پایین جامعه مشمول 
دریافت این کارت خواهنــد بود، گفت: اقلامی مثل 
برنج، روغن، تخم مرغ، مرغ، گوشت و لبنیات در کارت 
مذکور دیده شده و خانوار می توانند با استفاده از آن 
این اقلام را خریداری کنند. به گفته بنی طبا، انجمن 
لبنی از ابتدا برای اجرای این طرح مصر بوده و وزارت 
جهاد کشاورزی به طور جد پیگیر آن است. سخنگوی 
انجمن لبنی ایران در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به اینکه با حذف ارز ۴۲00 تومانی و افزایش تورم 
طبیعتاً سرانه مصرف لبنیات در کشور کاهش پیدا 
می کند، گفت: برآورد ما این است که سرانه مصرف 
لبنیات بین ۲0 تا ۳0 درصد در طی اجرای این طرح 

کاهش پیدا کند.
بنی طبا با بیان اینکه بر اساس برنامه چشم انداز 1۴0۴ 
قرار بود سرانه مصرف لبنیات در کشور به 1۵0 تا 1۶0 
کیلوگرم برسد، گفت: در سال های ۸۸ و ۸۹ این رقم 
بیش از ۹0 کیلوگرم بود اما با اجرای طرح هدفمندی 
یارانه ها افت شدیدی را در این زمینه تجربه کردیم 
و حدود 10 کیلوگرم از میزان مصرف سرانه کاسته 

شد و در حال حاضر این رقم چیزی حدود ۷۵ تا ۸0 
کیلوگرم در حالت خوشبینانه است که نصف رقمی 
است که قرار بود در چشم انداز به آن دست پیدا کنیم.

بنی طبا اضافه کرد: با توجه به اینکه حذف ارز ۴۲00 
تومانی ســرمایه در گردش و نیاز به نقدینگی را در 
واحدهای تولیدی نیز افزایش می دهد، وزارت جهاد 
کشــاورزی به عنوان متولی تولید استقبال خوبی از 
طرح های حمایتی کرده و به طور جد پیگیر اجرای 
این طرح ها برای احقــاق حقوق مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان است و همانطور که اشاره شد شخص 
وزیر جهاد کشــاورزی به طور جد پیگیر طرح ایجاد 
کارت الکترونیکی برای خرید اقلام ضروری توسط 
مردم است تا قدرت خرید مصرف کنندگان کاهش 

پیدا نکند.
وی با اشاره به افزایش نگرانی ها درباره کاهش مجدد 
مصرف سرانه لبنیات در کشور گفت: برای این منظور 
سه راهکار را پیش بینی کردیم که راهکار اول همان 
اجرای طرح کارت الکترونیکی برای خانوار اســت، 
علاوه بر این نباید اجازه بدهیم در جمعیت نوجوانان و 
کودکان به ویژه در استان های محروم کاهش مصرف 
سرانه اتفاق بیفتد به همین جهت اجرای طرح شیر 
رایگان مدارس دومین راهکاری است که پیشنهاد 
می شــود. وی با بیان اینکه برای اجــرای این طرح 
بودجه ای در نظر گرفته شده اما بسیار کمتر از توقع 
ماست، تصریح کرد: اگر مسئولان واقعاً می خواهند 
مصرف ســرانه ضربه نخورد باید تأمین شــیر برای 
جمعیت دانش آموز به ویژه دانش آموزان دختر را در 
اولویت کار قرار دهند چرا که از هر سه زن ایرانی یک 
نفر به پوکی استخوان مبتلا می شود که دلیل اصلی 
آن کمبود مصرف لبنیات و فرآورده های لبنی است. 
بنی طبا از دولت و سازمان برنامه و بودجه خواست 
مانند سال های گذشته عمل نکند و روی این مساله 
تمرکز ویژه داشته باشد. سخنگوی انجمن لبنی ایران 
همچنین از آموزش و پرورش درخواست کرد برای 
اجرای این طرح شیر با کیفیت تأمین کند و آن را به 
مناقصه نگذارد. به گفته بنی طبا در مناطق دورافتاده 
به دلیل مشکلات حمل و نقل و نگهداری محصول باید 

از شیر استریل استفاده شود.
بنی طبا راهکار ســوم را تســهیل عرضه مستقیم 
محصولات لبنی برای تولیدکنندگان عنوان کرد و 
گفت: دولت باید تدبیری بیندیشد که تولیدکنندگان 
بتوانند محصولات لبنی را مستقیماً به مردم عرضه 
کنند چرا کــه ۳0 درصد قیمــت محصولات لبنی 
مربوط به شــبکه پخش و خرده فروشی است و اگر 
عرضه به شــکل مستقیم انجام شــود این درصد از 
قیمت لبنیات کم خواهد شد به عنوان مثال دولت 
می تواند در میادین میوه و تره بار مکانی را در اختیار 
تولیدکننده قرار دهد تا محصولات خود را آنجا به مردم 
عرضه کنند. برای این کار حتی ما غرفه نمی خواهیم و 
اگر نقطه ای را مشخص کنند که ماشین های یخچال 
بتوانند محصولات خود را به مردم عرضه کنند این کار 

را خواهیم کرد.

نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی با اصرار بر مصوبه 
قبلی خــود دربــاره واردات 
خــودرو، طرح ســاماندهی 
صنعــت خــودرو را جهت 
بررسی بیشتر به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 
دادند. نمایندگان مجلس در جلســه علنی به بررسی 
ایرادات شورای نگهبان در طرح ساماندهی صنعت خودرو 
پرداختند. این در حالی است که بازار خودرو این روزها 
درگیر حواشی بسیاری شده و لزوم واردات خودروهای با 
کیفیت خارجی روز به روز بیشتر احساس می شود. طی 
روزهای اخیر یک نماینده مجلس در اعتراض به کیفیت 
خودروهای داخلی گفته است این چه صنعتی است که 
قطعات را مونتاژ کرده و سپس با ۴ برابر قیمت به مردم 
می فروشد. جلال رشــیدی کوچی افزود: بنده وظیفه 
انسانی خود می دانم که در کنار مردم بوده و از حق مردم 

دفاع کنم و تمام تبعات آن را نیز می پذیرم. در مجلس 
تعداد زیادی از نمایندگان هم نظر با بنده هستند و تمام 
تلاش خود را برای برخورد با متخلفان انجام خواهیم داد.

اما حسینعلی حاجی دلیگانی عضو هیات رییسه مجلس 
گفت که کمیسیون صنایع بر نظر قبلی خود در ماده ۴ 
طرح ساماندهی صنعت خودرو اصرار کرد. نمایندگان 
مجلس نیز با تایید مصوبه کمیسیون صنایع و معادن 
تصویب کردند که ماده ۴ این طرح به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام ارجاع شود.
متن ماده ۴ به این شرح است:  ماده ۴- هر شخص حقیقی 
و حقوقی می تواند به ازای صــادرات خودرو یا قطعات 
خودرو یا ســایر کالاها و خدمات مرتبط با انواع صنایع 
نیرو محرکه نسبت به واردات خودرو برای تنظیم بازار 

اقدام نماید.  
 تبصره 1- با هدف تنظیم بازار و رعایت الگوی مصرف، 
شاخص های کیفیت و میزان مصرف سوخت خودروهای 
وارداتی و نیز ســقف تعداد مجاز واردات آنها )متناسب 
با کسری تولید داخل نسبت به تقاضای موثر( بصورت 

سالانه، توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت تعیین و به 
تصویب هیات وزیران می رسد.  

 تبصره ۲- وزارت صنعت معدن و تجارت مکلف است با 
همکاری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، دستورالعمل 
نظارت بر صادرات موضوع این ماده را جهت جلوگیری از 
واردات مجدد آن، تدوین و اعمال نماید و گزارش آن را هر 
سه ماه یکبار به کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 

اسلامی ارایه نماید.  
 تبصره ۳- وزارت صنعت معدن و تجارت مکلف اســت 
سیاست های تشویقی در چارچوب قوانین برای اولویت 
دهی و حمایت از واردکننــدگان خودرو را که به انتقال 
فناوری و سرمایه گذاری در تولید خودرو اقدام میکنند، 

تدوین و اعمال نماید.  
 تبصره ۴- دستور العمل مربوط به خدمات پس از فروش 
خودروهای وارداتی با لحاظ پرهیز از انحصار در نمایندگی 
فروش توسط وزارت صنعت معدن و تجارت تعیین می 

گردد.  
در همین رابطه یک کارشــناس خودرو در گفت و گو 

با "کســب و کار" گفت: رفت و برگشت یک مصوبه در 
رابطه با واردات خودرو که محل اختلاف نهادها شــده 
است نشان می دهد اراده ای برای تحقق این اقدام وجود 
ندارد. تزلزل و بی تصمیمی در موضوع واردات خودرو نیز 
وجود دارد. مجلس قانونی را مصوب کرد و پیش از بروز 
اختلاف در شورای نگهبان، مجمع تشخیص ورود کرد و 
سعی کرد قانون را باطل کند. این بحث ها نشان می دهد 
امروز اقتصاد ایران درگیر بی ثباتی در تصمیمات است و 

باید برای این امر فکری کرد.
فربد زاوه اضافه کرد: قیمت هیچ کالایی را نمی توان به 
صورت دستوری نگه داشت، لذا راه کنترل افزایش عرضه 
است. واردات یکی از راه های افزایش عرضه است، افزایش 
عرضه به تولید داخلی وصل شده است. واردات و صادرات 
به این معنا است که مردم باید یک هزینه اضافی بدهند 
تا صادر کننده ها جان بگیرند. واردات خودرو طبق قانون 
می توانست تعرفه بالا داشته باشد تا دولت از منابع ارزی 
صیانت کند. قیمت زمانی بالا می رود که در یک شرایط 

متعادل عرضه یک کالا کم می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

در حالــی بانــک مرکزی 
پرداخــت  بخشــنامه 
تســهیلات بانکــی بدون 
ضامن تا سقف 100 میلیون 
تومانی را ابلاغ کرده که این 
تسهیلات تنها به دولتی ها، بازنشستگان سازمانهای 
دولتی و مستمری بگیران اختصاص خواهد یافت. 
این در حالی است که مردم عادی و اقشار آسیب پذیر 

به دلیل مشکلات معیشــتی و محدودیت در تهیه 
ضامن، نیاز بیشتری به این تسهیلات دارند. 

اما تا اطــلاع ثانوی این افــراد امکان اســتفاده از 
تســهیلات خرد تا ســقف 100 میلیون تومان را 
نخواهند داشــت. شــرایط فعلی اقتصادی ایجاب 
می کند وام های خرد و بدون ضامن، در صورتیکه 
بانکها از پرداخت آن سرباز نزنند، می بایست به اقشار 
کم درآمدی برســد که بتوانند بخشی از مشکلات 

معیشتی و رفاهی خود را پوشش دهند. 
در همین رابطــه معاون بانک و بیمــه وزارت امور 

اقتصــادی و دارائی مــی گوید: مرحلــه اول اخذ 
تســهیلات خرد برای شــاغلان، بازنشســتگان، 
مستمری بگیران دســتگاه های اجرایی، شاغلان 
بازنشســتگان نهاد هــای عمومی غیــر دولتی و 
شــرکت های بزرگ بخش خصوصی که از شعبات 
بانک های ذی ربط خود حقوق دریافت می کنند و 
رتبه اعتباری آن ها A و B و C است، مشمول این 
طرح خواهند بود و بخشنامه های مورد نیاز این طرح 

از امروز ارسال خواهند شد.
تسهیلات تا ۵0 میلیون تومان بدون ضامن و فقط با 

نامه کسر از حقوق امکان پذیر است. برای تسهیلات 
بین ۵0 تا 100 میلیون تومان نیز بدون ضامن و با 
نامه کسر از حقوق خود، فرد به همراه یک سفته یا 
چک، می تواند جهت اخذ وام به بانک ها مراجعه کند.

سیدعباس حسینی اضافه کرد: برای سایر کارکنان 
بخش های خصوصی که در گروه اول مشمولان نبوده 
و دارای رتبه اعتباری A و B هستند، تسهیلات تا 
سقف ۵0 میلیون تومان بدون ضامن و با نامه کسر 
از حقوق و سفته یا چک امکان دریافت تسهیلات را 

خواهند داشت.

اولویت   پرداخت  وام   100  میلیونی  بدون   ضامن  با  کارمندان  دولت  و شرکت های   بزرگ   است

وامبدونضامنبهعموممردمنمیرسد
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

ابهام در ماجرای گندم های آلوده و سکوت استاندارد

با اصرار بر مصوبه قبلی، واردات خودرو مشروط به نظر مجمع تشخیص مصلحت شد

اصرارمجلسبهوارداتخودرو
آیا واردات خودرو منجر به تنظیم بازار و کاهش قیمت ها می شود؟

سازمان هواپیمایی: برخورد می کنیم

فروش بلیت هواپیما با کف قیمتی را گزارش کنید

٣راهکار برای جلوگیری از کاهش مصرف لبنیات بعد از حذف ترجیحی 
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اتصال 1000 روستا به شبكه ملی اطلاعات
وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات از اتصال ۱۰۰۰ روســتای بالای 
۲۰ خانوار کشــور به شــبکه ارتباطی پایدار و پرســرعت خبــر داد. در 
نخســتین افتتاح پروژه های دولت سیزدهم به مناســبت گرامی داشت 
بهار انقلاب اســلامی، آیین رونمایــی از اتصال ۱۰۰۰ روســتای بالای 
۲۰ خانوار کشــور به شــبکه ملی اطلاعــات با حضور عیســی زارع پور، 
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و حضور ویدئو کنفرانســی جمعی از 
 اســتانداران، فرمانداران، مقام های محلی و مدیران کل ارتباطات استانی

 برگزار شد.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات پس از ارتبــاط تصویری نمادین با دو 
روستای محمد تقی کندی از توابع شهرستان گرمی استان اردبیل و شهرک 
غدیر از توابع بخش سیاخ دارنگون شهرستان شیراز استان فارس، دستور 

اتصال ۱۰۰۰ روستا در سراسر کشور را به شبکه ملی اطلاعات صادر کرد.
بر اســاس آمارهای اخذ شــده تاکنــون ۳۲ هزار روســتا و بــه عبارتی 
۸۱ درصد روســتاهای کشــور به شــبکه ارتباطی پایدار و پرســرعت 
متصل شــده  اند. از مجمــوع روســتاهای کل کشــور، اینترنت ۳۵۰۰ 
 روســتا کیفیت مناســبی ندارد و ۴۰۰۰ روســتای دیگر هیــچ اتصالی

 به شبکه ملی اطلاعات ندارند.
طبق اعلام، از ابتدای اســتقرار دولت ســیزدهم در ۷۸۰ روستا از ۱۰۰۰ 
روستای مذکور سایت جدید راه اندازی شده و سایت های بقیه روستاها نیز 
به نسل های جدیدتر ارتقا یافته است تا شبکه ارتباطی پایدار و پرسرعت در 
۱۰۰۰ روستای کشور برقرار شود. روند اتصال روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
همچنان تا پایان سال ۱۴۰۱ ادامه خواهد داشــت. دسترسی عادلانه به 
شبکه های ارتباطی نوین، علاوه بر تقویت نظام اقتصادی روستاها و ارتقای 
سطح رفاه روستاییان به توقف روند مهاجرت از روستاها به شهرها کمک 

می کند و در برخی از نمونه ها حتی منجر به مهاجرت معکوس شده است.
بــر همیــن اســاس وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات توســعه 
زیرســاخت  های پایــدار و باکیفیــت ارتباطــی و فنــاوری اطلاعات 
دســتور  در  هــم  را  کشــور  روســتاهای  دورافتاده تریــن   در 

کار قرار داده است.
بر اســاس ماده ۶۷ قانون برنامه ششم توســعه، وزارت ارتباطات مکلف 
شــده اســت زیرســاخت های خدمات الکترونیکی در مناطــق محروم 
و روستایی را با ســرمایه گذاری توســعه دهد تا روســتاییان بتوانند به 
مانند ســایر ایرانیان دســت کم از چهار خدمت الکترونیکی اصلی دولت 
در حوزه  های ســلامت، آمــوزش، کشــاورزی و بانکی اســتفاده کنند. 
ضرورت توســعه ارتباطات روســتایی وقتی بیشــتر عیان می شــود که 
بدانیــم پنــج میلیــون و ۹۰۳هــزار و ۶۴۵ خانــوار در روســتاها 
 زندگــی می کننــد و جمعیــت آن هــا از ۲۰میلیــون نفر عبــور کرده 

است.

موبايل امسال چقدر گران شد؟
عضــو انجمــن موبایــل از افزایــش هفــت درصــدی نــرخ ارز نیما و 
متناســب با آن قیمت انواع موبایل از ابتدای ســال تاکنــون خبر داد و 
گفت: با توجه به افزایــش تقاضا در پایان ســال احتمالاً تا پایان ســال 
به چهار تا پنج میلیــون موبایل دیگر در کشــور نیاز اســت. حبیب الله 
اســدی اظهــار کــرد: روند تامیــن ارز هــم در ســال جاری بــا ثبات 
بوده کــه به ثبات بــازار هم کمک کرده اســت. در اصل علــت تغییرات 
 قیمت در بازار خرده فروشــی، وضعیت تقاضاســت و نرخ ارز آزاد ملاک 

محاسبه نیست.
وی با اشاره به افزایش تقاضا در پایان سال و احتمال افزایش قیمت در ماه 
بهمن و اســفندماه تصریح کرد: علاوه بر این اعمال قرنطینه و تعطیلی در 
برخی کشورها در پی شیوع گونه امیکرون هم ممکن است در ماه های پیش 

رو باعث مشکلاتی در تامین کالا شود و روی قیمت تاثیر بگذارد. 
بنابراین به نظر می رســد این روزها بهترین زمان برای خرید تلفن همراه 
است. این در حالی است که مردم به دلیل شرایط سیاسی برای خرید دست 

نگه داشته اند.
عضو انجمن موبایل در ادامه با بیان این که در ۹ ماهه امسال ۱۳ میلیون و 
۳۸۰ هزار دستگاه تلفن همراه وارد و ۱۳ میلیون و ۸۳۰ هزار دستگاه مصرف 
شده، اظهار کرد: احتمالا بخشی از مصرف مربوط به واردات سال گذشته 
بوده است. طی ماه گذشته نیز یک میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه موبایل به 

کشور وارد و یک میلیون و ۴۰۰ هزار دستگاه فعال شده است.
اسدی با بیان اینکه از آذرماه سال گذشته تا ماه مشابه امسال ۱۹ میلیون 
و ۵۸۰ هزار دستگاه موبایل  وارد کشور شــده تاکید کرد: از این تعداد ۱۸ 
میلیون و ۴۵۰ هزار دستگاه فعال شده است البته سال گذشته و امسال به 
دلیل کار و آموزش مجازی مصرف کشور افزایش پیدا کرده است. علاوه بر 
موارد یاد شــده، به گفته این عضو انجمن موبایل با توجه به افزایش تقاضا 
در پایان سال احتمالاً تا پایان سال به چهار تا پنج میلیون موبایل دیگر در 
کشور نیاز است. وی افزود: به طور کلی در سال های اخیر به جز در مقاطعی 
خاص کمبودی در بازار موبایل وجود نداشــته و در حال حاضر نیز شاهد 

کمبود نیستیم.

اتوماسیون یک سوم مشاغل اروپا را از بین می برد
بمب ساعتی جمعيت سالخورده

بررسی های موسسه فارستر نشان می دهد تا یک سوم مشاغل اروپا با همه 
گیری اتوماسیون تا ۲۰ سال آینده از بین می رود. با توجه به اینکه شرکت 
های تجاری برای افزایش بهره وری و پر کردن شکاف های مهارتی ایجاد 
شده به علت افزایش متوسط سن مردم، به دنبال استفاده از فناوری هایی 
همچون اتوماسیون و ربات ها هستند، انتظار می رود تا یک سوم مشاغل 

موجود در اروپا طی دو دهه آینده از بین بروند.
ممکن است تا سال ۲۰۴۰ بیش از ۱۲ میلیون شــغل در سراسر اروپا به 
دلیل همه گیرشدن اتوماسیون از بین برود. این خطر در درجه اول متوجه 
کارگران  صنایعی مانند خرده فروشی، خدمات غذایی و اوقات فراغت است. 
در این گزارش تصریح شده که مشاغل مبتنی بر مهارت متوسط بیشتر در 
معرض خطر اتوماسیون هستند. این شــغل ها ۳۸ درصد از نیروی کار در 
آلمان، ۳۴ درصد از نیروی کار در فرانسه و ۳۱ درصد از نیروی کار در بریتانیا 
را تشکیل می دهند. بر اساس بررسی های موسسه فارستر در مجموع، ۴۹ 
میلیون شغل در پنج کشور فرانسه، آلمان، ایتالیا، اسپانیا و بریتانیا به طور 
بالقوه قابلیت خودکار شدن دارند و این پدیده مشاغل سطح پایین و ساده 
و نیز مشاغل پاره وقت کم دستمزد که کارگران آنها قدرت چانه زنی کمی 

دارند را به خطر می اندازد.
مدیران کســب وکارها همچنین فناوری اتوماســیون را وسیله ای برای 
پر کردن شکاف های ایجاد شده شغلی توســط جمعیت سالخورده اروپا 
می دانند که فارستر آن را »بمب ســاعتی جمعیتی« توصیف می کند. بر 
اساس بررسی های فارستر تا سال ۲۰۵۰، اروپا ۳۰ میلیون نفر کمتر از سال 

۲۰۲۰ جمعیت در سن کار خواهد داشت.

اخبار

هشدار بنیانگذار تلگرام درباره ممنوعیت رمزارزها در روسیه
پاول دوروف، مدیرعامل و هم موسس سرویس پیام رسانی تلگرام هشدار داد پیشنهاد ممنوعیت رمزارزها در روسیه می تواند چندین صنعت فناوری را نابود کرده و باعث خروج 

متخصصان IT از این کشور شود. دوروف که متولد روسیه است، روز شنبه در کانال تلگرام خود نوشت: پیشنهاد بانک مرکزی روسیه برای ممنوعیت کلی رمزارزها، سوزاندن خشک و تر با 
هم است. هیچ کدام از کشورهای توسعه یافته رمزارزها را ممنوع نکرده اند.بانک مرکزی روسیه اواخر هفته گذشته ممنوعیت استخراج و استفاده از همه رمزارز را با اشاره به خطراتی که 

برای سیستم مالی کشور ایجاد می کنند، پیشنهاد کرد. بانک مرکزی رمزارزها را به طرحهای هرمی تشبیه و اعلام کرد رمزارزها حاکمیت سیاست پولی کشور را تضعیف کرده اند. 

قیمت آیفون ۱۳ مینی با 
حافظه ذخیره سازی ۱۲۸ 
گیگابایــت ظرف چند روز 
گذشته سه میلیون تومان 
گران شده. این افزایش بعد 
از ماجرای ممنوعیت واردات گوشی های گران تر از 

۶۰۰ دلار و تکذیب آن رخ داده است
ممنوعیت واردات گوشی های گران تر از ۶۰۰ دلار 
یکی از عجیب ترین خبر های هفته گذشــته بود. 
ماجرا از صحبت های روز سه شــنبه ۲۸ دی رئیس 
کل گمرک آغاز شــد. علیرضا مقدســی گفته بود 
سال آینده واردات گوشی های گران تر از ۶۰۰ دلار 
ممنوع خواهد بود، اما همان روز سخنگوی گمرک 
با تکذیب ایــن خبر اعلام کرد تــا این لحظه هیچ 
تصمیمی گرفته نشده و این ارگان تابع سیاست ها 
و مصوبات مجلس شورای اســلامی است. انتشار 
و تکذیــب خبــر ممنوعیت واردات گوشــی های 
گران تر از ۶۰۰ دلار تا همینجا باعث شــده قیمت 
 برخی از ایــن مدل ها در بــازار موبایــل افزایش 

پیدا کند.
به گزارش فــرارو، آیفــون ۱۲ مینی بــا حافظه 
ذخیره سازی ۱۲۸ گیگابایت ســه میلیون تومان 
گران شــده و ارزش این مدل از ۲۲ میلیون و ۹۰۰ 
هزار تومان به ۲۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان رسیده 
اســت. یا آیفون ۱۳ پرو )۱۲۸( که با افزایش یک 
میلیون و ۷۰۰ هــزار تومانــی ۳۶ میلیون و ۶۰۰ 
هزار تومان فروخته می شود. بین مدل های گران تر 
از ۶۰۰ دلار سامســونگ، شــاهد رشد قیمت یک 
 ۵G Ultra ۲۰ Note میلیون تومانی گلکســی
و گلکســی Z Flip۳ بوده ایم و این دو مدل امروز 
به ترتیب ۲۹ میلیــون و ۸۰۰ هــزار تومان و ۲۲ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان در فروشگاه های آنلاین 
ارزش دارند. بین سایر برند ها رشد قیمت مدل های 
پرچمدار تا حدودی شــدت کمتری داشته است. 
به طوری که شیائومی ۱۱T Pro رشد قیمت نیم 
میلیون تومانی را به ثبت رسانده و ۱۶ میلیون و ۳۰۰ 
هزار تومان فروخته می شــود. البته ظرف روز های 

گذشــته تمام مدل های پرچمدار گران نشده اند و 
مثلا آیفون ۱۱ نســبت به روز سه شنبه هفته قبل 
۸۰۰ هزار تومان ارزان شده و به قیمت ۲۰ میلیون 
 Plus S۲۱ تومان فروخته می شــود و گلکســی
سامســونگ تقریبا نیم میلیون تومان افت قیمت 
داشته و در حال حاضر آن را با قیمت ۲۳ میلیون و 

۸۰۰ هزار تومان تحویل مشتری می دهند.
آیفــون ۱۲ مینــی بیشــترین رشــد قیمت را 
بیــن گوشــی های گران تــر از ۶۰۰ دلار اپل طی 
روز های اخیر تجربه کرده اســت. قیمت نســخه 
۱۲۸ گیگابایت این مدل روز سه شنبه ۲۸ دی ۲۲ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان بود و امروز شــنبه دوم 
بهمن با افزایش ســه میلیون تومانی، ۲۵ میلیون 
و ۹۰۰ هــزار تومان فروخته می شــود. آیفون ۱۳ 
پرو با حافظه ذخیره ســازی ۱۲۸ گیگابایت یک و 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومان گران شده و ۳۶ میلیون 
و ۶۰۰ هزار تومان به فروش می رســد. آیفون ۱۳ 
نسخه ۱۲۸ نیز رشــد قیمت یک میلیون تومانی 
را در همین بازه زمانــی به ثبت رســانده و امروز 
خریداران ایــن محصول باید حــدود ۲۷ میلیون 
تومان پرداخت کننــد. دیگر مدل هــای گران تر 
 از ۶۰۰ دلار آیفــون تغییر قیمتی نســبت به روز 

سه شنبه ندارند.
 مثلا آیفون ۱۳ پرو مکس با حافظه ذخیره ســازی 
۱۲۸ گیگابایــت روز سه شــنبه ۳۸ میلیــون 
و ۵۰۰ هــزار تومــان ارزش داشــت و امــروز با 
همین قیمت در فروشــگاه های آنلاین به چشــم 
 می خــورد. بیــن مدل هــای گرانقیمــت اپــل، 
آیفــون ۱۱ تنها محصولی اســت که ارزان شــده 
و بــا افــت ۸۰۰ هــزار تومــان، ارزش آن به ۲۰ 
میلیــون تومان رســیده اســت. قیمــت دیگر 
 مدل هــای آیفــون را می توانیــد در جــدول

 زیر مشاهده کنید.
 Note و گلکســی Z Flip۳ قیمــت گلکســی
۵G Ultra ۲۰ طــی روز هــای گذشــته یــک 
میلیون تومان گران شــده اند. روز سه شــنبه ۲۸ 
دی و همزمــان با انتشــار خبــر ممنوعیت ورود 
گوشــی های گران تر از ۶۰۰ دلار در ســال آینده، 
ارزش گلکســی Z fold۳ با حافظه ذخیره سازی 
 ۲۵۶ گیگابایت حــدود ۲۱ میلیــون و ۳۰۰ هزار 

تومان بود و امروز شنبه دوم بهمن آن را ۲۲ میلیون 
و ۳۰۰ هزار تومان می فروشــند. قیمت گلکســی 
۵G Ultra ۲۰ Note از ۲۸ میلیــون و ۹۰۰ 
هزار تومــان بــه ۲۹ میلیون و ۹۰۰ هــزار تومان 
رسیده است. گلکسی ۵G FE S۲۰ تقریبا ۶۰۰ 
هزار تومان گران شده اســت. مدلی که سه شنبه 
هفته قبل با ۱۳ میلیون و ۲۰۰ هــزار تومان قابل 
خریداری بود و حالا فروشــنده های موبایل برای 
آن رقــم ۱۳ میلیون و ۸۰۰ هــزار تومان را درنظر 
 گرفته اند. البته در این مدت شــاهد ارزان شــدن

 برخی از گوشی های گران تر از ۶۰۰ دلار سامسونگ 
 Ultra ۲۰ Note هم بوده ایم. مثلا قیمت گلکسی
۴G با کاهش ۶۰۰ هزار تومانــی به ۲۷ میلیون و 
 S۲۱ ۲۰۰ هزار تومان رســیده اســت. یا گلکسی
Plus که بــا افت ۴۰۰ هزار تومانــی، ۲۳ میلیون 
و ۸۰۰ هزار تومان فروخته می شــود. این وســط 
قیمت مدل هایی مثل گلکسی Z fold۳، گلکسی 
 S۲۰ و گلکسی S۲۰ گلکســی ،Plus ۱۰ Note
FE تغییری نداشته اســت و ارزش این مدل ها را 

می توانید در جدول زیر مشاهده کنید.

بیــن برند هــای وان پــلاس، مایروســافت، 
شــیائومی و... گوشــی های گران تر از ۶۰۰ دلار 
زیادی در بــازار وجود دارد که بیشــترین رشــد 
 قیمــت در مدل ۱۱T Pro شــیائومی به چشــم 

می خورد.
 مدلی که از روز سه شنبه ۲۸ دی نیم میلیون تومان 
گران شــده و قیمت آن به ۱۸ میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان رسیده اســت. ۵G ۱۱i Mi شیائومی رشد 
قیمت ۲۰۰ هزار تومانی داشــته و خریداران این 
مدل امروز باید ۱۳ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان برای 
آن پرداخت کنند. دیگر مدل های این بخش رشد 

قیمتی در روز های قبل نداشتند.
 مثــلا Surface Dou مایکروســافت همچنان 
با قیمــت ۲۸ میلیون تومان به فروش می رســد و 
ارزش ۵G ۱۰T Pro Mi بــدون تغییــر حدود 
۱۳ میلیون تومان باقی مانده اســت. البته از افت 
قیمت ۲۰۰ هــزار تومانی وان پــلاس ۹ پرو نباید 
غافل باشیم. مدلی که ارزش نسخه ۲۵۶ گیگابایت 
 آن از ۲۹ بــه ۲۸ میلیون و ۸۰۰ هــزار تومان افت 

داشته است.

واكنش بازار موبايل به خبر ممنوعيت واردات گوشی 600 دلاری

جنجالی که گوشی های پرچمدار را گران کرد
News kasbokar@gmail.com

جدیدترین گزارش رده بنــدی اینترنت موبایل و 
ثابت کشورها منتشر شــد که براساس آن میانه 
ســرعت اینترنت موبایــل ایــران در آخرین ماه 
۲۰۲۱ میلادی ۲۴.۰۳ مگابیت برثانیه بوده است. 
جدیدترین گزارش این نشریه نشان می دهد میانه 
سرعت اینترنت موبایل جهان در دسامبر ۲۰۲۱ 
میلادی ۲۹.۵۵ و میانگین اینترنت ثابت ۵۹.۷۵ 

مگابیت برثانیه بوده است.
براســاس این رده بندی، میانه ســرعت اینترنت 
موبایل ایران در آخرین ماه ۲۰۲۱ میلادی ۲۴.۰۳ 
مگابیت برثانیه و میانه اینترنــت ثابت آن ۹.۹۲ 
مگابیت برثانیه بوده است. این آمار نشان می دهد 
در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل ایران با ۷ پله سقوط در رده ۷۷ و 
در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت ثابت با یک پله ســقوط در رده ۱۴۳ قرار 

دارد.
در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت 

اینترنت موبایل در دسامبر ۲۰۲۱ میلادی جایگاه 
یکم تا سوم مانند ماه قبل از آن )نوامبر( به ترتیب 
به امارات متحده عربی )۱۳۸.۳۸ مگابیت برثانیه(، 
نــروژ )۱۱۹.۱۲ مگابیت برثانیــه( و کره جنوبی 
)۱۰۸.۲۶ مگابیــت برثانیه( تعلــق دارد. در رده 
چهارم چین با ســرعت ۱۰۴.۴۴ مگابیت برثانیه 
تعلق دارد که جایگاه آن نســبت به ماه قبل یک 
پله رشد کرده است. اما در عوض قطر که این ماه 
با ســرعت ۱۰۴.۳۰ مگابیت برثانیه در رده پنجم 
قرار گرفته با یک پله ســقوط روبرو شــده است. 
در رده های ششــم و هفتم جدول کشورهایی با 
بیشترین میانه ســرعت اینترنت موبایل جهان به 
ترتیب هلند )۹۷.۶۷ مگابیت برثانیه( و عربستان 

سعودی )۹۳.۸۱ مگابیت برثانیه( قرار دارند.

در رده هشتم بلغارستان با میانه سرعت اینترنت 
موبایل ۸۷.۶۳ مگابیت برثانیه قرار دارد و جایگاه 
آن نسبت به ماه قبل یک پله رشد کرده است. در 
رده نهم نیز دانمارک با ســرعت ۸۵.۳۹ مگابیت 
برثانیه قرار دارد که جایگاه آن نسبت به ماه نوامبر 
۲ پله رشد کرده است. در رده دهم نیز کویت قرار 
دارد که میانه سرعت اینترنت آن ۸۵.۳۸ مگابیت 
است و جایگاه آن نسبت به نوامبر ۲۰۲۱ میلادی 

تغییری نکرده است.
در رده بنــدی کشــورهایی با بیشــترین میانه 
سرعت اینترنت ثابت در دسامبر ۲۰۲۱ میلادی 
۴ کشور نخست فهرست نسبت به نوامبر گذشته 
تغییری نکرده اند. این کشورها به ترتیب عبارتند 
از: ســنگاپور )۱۹۲.۱۷ مگابیت برثانیه(، شیلی 

)۱۸۷.۵۰ مگابیــت برثانیه(، تایلنــد )۱۷۵.۹۳ 
مگابیت برثانیه( و هنگ کنگ )۱۶۸.۶۶ مگابیت 

برثانیه(.
در رده پنجم این فهرست موناکو با سرعت اینترنت 
۱۶۵.۴۷ مگابیت بر ثانیه قــرار دارد و جایگاه آن 
نســبت به ماه قبل دو پله رشــد کرده است. در 
رده های ششــم و هفتم نیز به ترتیــب دانمارک 
)۱۵۶.۰۴ مگابیــت برثانیه( و چیــن )۱۵۳.۳۳ 
مگابیت برثانیه( قرار دارند کــه جایگاه هر کدام 
نسبت به رده بندی نوامبر ۲۰۲۱ میلادی یک پله 
سقوط کرده است. در رده های هشتم و نهم نیز به 
ترتیب ایالات متحده آمریــکا )۱۳۶.۵۳ مگابیت 
برثانیه( و اسپانیا )۱۳۰.۸۶ مگابیت برثانیه( قرار 
دارند که جایگاه آنها در رده بندی نســبت به ماه 
گذشته میلادی تغییری نکرده است. در رده دهم 
نیز ماکائو با میانه سرعت اینترنت ثابت ۱۲۶.۴۲ 
مگابیت برثانیه قرار دارد که جایگاه آن نسبت به 

ماه قبل یک پله افزایش یافته است.

هیئت ملی روابط کار آمریکا )NLRB( تصمیم 
دارد شــکایتی علیه آمازون ثبت کند زیرا مدعی 
است این شرکت در انبار نیویورک خود یک کارگر 
را به طور غیرقانونی اخراج کرده اســت. البته در 
صورتیکه آمازون خارج از دادگاه این ادعا را تسویه 
کند، شکایت ثبت نخواهد شد.براساس اطلاعات 
موجود، داکان اســمیت، یکی از سازماندهندگان 
اتحادیه کارگری آمازون)ALU( به دلیل تلاش 

برای تاسیس این اتحادیه اخراج شده است.

بلومبــرگ در خبــری اعــلام کرد کایــلا بلادو 
سخنگوی NLRB نیز روز جمعه تایید کرد کتی 
درو کینگ مدیر منطقه ای این سازمان تشخیص 
داده ادعاهای ALU مبنی بر اخراج اســمیت به 
طور غیرقانونی، صحیح بوده است و اگر پرونده به 

نتیجه نرسد، شکایت خواهد کرد. بلادو در این باره 
می گوید: »در این شکایت دلیل اخراج وی ایجاد 

اتحادیه و دیگر فعالیت های مرتبط است.«
آمازون تاکنون به درخواســت اظهارنظر در این 
باره پاســخی نداده اســت.این در حالی است که 

ALU نیز قصــد دارد در ۴ انبار آمــازون واقع 
در اســتاتن آیلند انتخابات خــود را برگزار کند. 
اســمیت در یکی از انبارهای اســتاتن آیلند کار 
می کــرد و ALU در توئیتی اعــلام کرده وی از 
 NLRB .زمان اخراجی بی خانمان شــده است
اختیاراتی بــرای بازگردانــدن کارگرانی دارد که 
به دلیل ســازماندهی اتحادیه اخراج شده اند، اما 
 هنوز مشخص نیســت در این پرونده نیز همین

 فرایند را انجام دهد یا خیر.

طبق گزارشی جدید گوگل در می ۲۰۲۲ میلادی 
موبایل جدید پیکســل ۶A را عرضه می کند که 
مجهز به تراشــه تنسور و نمایشــگر او ال ای دی 
است. گوگل در ســه ماهه چهارم ۲۰۲۱ میلادی 
پیکســل ۶ و ۶ پرو را به عنوان نخســتین موبایل 
های مجهز به تراشه »تنسور« معرفی کرد. اکنون 
گزارش های جدیــد حاکی از آن اســت که این 
شــرکت طی چند ماه آینده یک موبایل پیکسل 

دیگر با تراشه تنسور عرضه می کند.

 ۶A پیش بینی می شود این دستگاه با نام پیکسل
به بازار معرفی شود. در همین راستا مکس جامبور، 
یک افشاگر محصولات الکترونیکی نیز زمان عرضه 
این دستگاه را فاش کرده است. پیکسل ۶A در ماه 
می ۲۰۲۲ عرضه می شود. این درحالی است که 
گوگل موبایل پیکس ۵G ۵a را در آگوست ۲۰۲۱ 
میلادی معرفی کرد. پیش از آن نیز پیکسل ۴a در 

آگوست ۲۰۲۰ معرفی شده بود.
طبق گزارش ها تنظیمات دوربین پشتی پیکسل 
 Sony ۶ شــامل یک لنز ۱۲.۲ مگاپیکســلیA
IMX۳۶۳ است که نخستین بار در سال ۲۰۱۸ 
در موبایل های پیســکل به کار گرفته شد. علاوه 
 Sony بر آن یک لنز اولتراواید ۱۲ مگاپیکســل
 IMX۳۸۶ دیگــر نیز پشــت دســتگاه به کار

 می رود. همچنین دستگاه یک دوربین سلفی ۸ 
مگاپیکسلی خواهد داشت.

پیش بینی می شود تراشه تنسور GS۱۰۱ که در 
موبایل های پیکســل۶ و ۶ پرو به کار رفته بود در 
پیکسل ۶A نیز نصب شود. طبق رندرهای موجود 
به نظر می رسد این دستگاه یک نمایشگر او ال ای 
دی خواهد داشت و اسکنر اثر انگشت نیز زیر آن 
به کار می رود. ماژول دوربین های پشتی نیز افقی 

خواهد بود.

اپل از ابتدای این هفته الزام دانش آموزان و معلمان 
آمریکایی را برای تأیید هویت به منظور بهره مندی 
از تخفیف های این شــرکت لغو کرده اســت. اپل 
تصریح کرده کاربرانی که قصــد دارند با دریافت 
تخفیف محصولات آن را خریــداری کنند دیگر 

نباید لزوماً هویت خود را تأیید کنند.
تا پیش از این افراد زیادی که لزوماً معلم یا دانشجو 
هم نبودند، توانســته بودنــد از خدمات تخفیف 

UNiDAYS استفاده کنند و گفته می شود اپل 
که از این وضعیت متضرر شــده، ممکن است در 

آینده این روند را متوقف کند.
اپل قبلًا برای مدت کوتاهی افراد را ملزم به تأیید 
اطلاعات هویتی بــرای تأیید دانشــجو و معلوم 
بودنشان کرده بود. اما در نهایت این الزام را لغو کرد. 

علت آن بود که برخی از مربیان و کارکنان مدارس 
نمی توانســتند وضعیت خود را از طریق سرویس 
UNiDAYS به درستی تأیید کنند. حالا افراد 
بدون درج دقیق اطلاعات هویتی خود می توانند 
یک بار دیگر مک ها، آی پدها و سایر محصولات اپل 
دارای تخفیف را از وب سایت آموزشی این شرکت 

در ایالات متحده خریداری کنند.
هنوز مشــخص نیســت آیا اپل قصد دارد پس از 
رفع مشــکلات احتمالی سیســتم مذکور، این 
الزامات را دوباره اجرا کند یا نه. برای سال ها، اپل 
از UNiDAYS در بسیاری از کشورها از جمله 
بریتانیا، استفاده کرده تا اطمینان حاصل کند تنها 
افرادی که واجد شــرایط تخفیف های آموزشــی 
هستند، می توانند از تخفیف خرید بهره مند شوند.

جديدترين گزارش رده بندی اينترنت موبايل و ثابت

پرسرعت ترین کشورها در آخرین ماه ۲۰۲۱ معرفی شدند

از سوی هيات روابط كار آمريكا؛

شکایت از آمازون به دلیل اخراج غیرقانونی یکی از کارگران

گوگل پیکسل ۶A را با نمایشگر او ال ای دی عرضه می کند

اپل الزام به تایید هویت برای خرید را لغو کرد


